
ماجراى لو رفتن سؤالات 
امتحانات نهايى

 مهر: رئيس مركز سنجش وزارت آموزش و پرورش 
گفت:حراست وزارتخانه با همكارى پليس فتا در حال 
پيگيرى ادعاهاى مطرح شده در مورد لو رفتن سؤالات 
امتحانات نهايى هستند. عبدالرسول عمادى افزود: ما 
گزارش رسمى درباره لو رفتن سؤالات امتحانات نهايى 
نداريم. وى در پاسخ به اين پرسش كه شنيده مى شود 
يكى از كسانى كه اقدام به توزيع سؤالات ادبيات فارسى 
كرده بازداشت شده است، تصريح كرد: اين فرد چند 
دقيقه قبل از آزمون سؤال را در فضاى مجازى ارسال 
كرده بود و زمان براى استفاده كسى هم نبوده است. 
عمادى بيان كــرد: در ظاهر دقايقى قبــل از آزمون، 
سؤالات را توزيع كرده اند و گزارش مستندى از سوى 

مرجعى رسمى در دست نيست.

افزايش بيش از يكصد هزار 
حامى به حاميان كميته امداد

باشگاه خبرنگاران:معاون توسعه مشاركت هاى 
مردمى كميته امداد امام خمينى(ره) گفت: حدود 
يكصد و 19 هزار حامى در سال 95 به جمع حاميان 

كميته امداد در كشور افزوده شده است.
على محمد ذوالفقارى گفت: در سال گذشته حدود 
يكصد و 19 هزار حامــى به مجموع حاميان كميته 
امداد در كشور افزوده شد كه تنها حدود يكصد نفر 
از آنان در ماه رمضان جذب شده اند، اين امر بيانگر 
افزايش ظرفيت معنوى نيكوكاران در ايام ماه مبارك 
رمضان است كه بايد سعى شود اقدام هاى ديگرى در 
جهت حل مشكلات نيازمندان در اين ماه انجام شود.
وى اضافه كرد: نام نويســى از حاميــان در ايام ماه 
رمضان در مراكز برگزارى نماز جمعه و پايگاه هاى 
كميته امداد در راهپيمايى روز قدس انجام مى شود.

استخدام 10 هزار نفر در چهارمين 
آزمون استخدامى كشور

تسنيم: مشاور عالى سازمان ســنجش با اشاره به 
آغاز نام نويســى در چهارمين آزمون اســتخدامى 

دستگاه هاى اجرايى كشور گفت: 10 هزار و 960 نفر 
در اين آزمون استخدام خواهند شد. حسين توكلى 
گفت: نام نويسى در اين  آزمون از دوشنبه 29 خرداد 
آغاز شده و تا دوشــنبه 5 تير ادامه دارد.وى افزود: 
داوطلبان براى نام نويسى بايد مبلغ33 هزار تومان را 

به صورت اينترنتى پرداخت كنند.
توكلى تصريح كرد: كارت ورود به جلسه سه شنبه 
31 مرداد  بر روى ســامانه ســازمان سنجش قرار 
مى گيرد و اين آزمون جمعه 3 شهريور در تهران و در 
صورت نياز برخى مراكز استان ها برگزار خواهد شد.

وعده 5 برابر شدن مستمرى 
نيازمندان تا پايان دولت

فارس: وزير رفاه اعلام كــرد: حداقل پرداختى به 
مددجويان در قالب مســتمرى تا پنج برابر افزايش 
مى يابد، بنابراين سياســت هاى حمايتى مقطعى 
نيســت، بلكه دائمى خواهد بود. على ربيعى گفت: 
شناسايى افراد نيازمند در اين دولت آغاز شده و به 
صورت پايلوت ادامه مى يابد؛ چرا كه سياست هاى 
حمايتى مقطعى نيســت، بلكه جزو سياست هاى 
دائمى در اين دولت است. وى افزود در سامانه رفاهى 
به دنبال شناســايى مســتقيم مددجويان نيازمند 
هســتيم، به طورى كه اين افراد براى نام نويسى در 
اين ســامانه اقدام مى كنند و آمار پشت نوبتى ها از 
اين طريق به دست مى آيد. وزير رفاه افزود: هدف ما 
از ايجاد اين سامانه رفاهى حمايت و توانمندسازى 
نيازمندان است تا اين افراد بتوانند با به دست آوردن 
توانمندى و اشتغال از پوشش حمايتى خارج شوند.

گام مثبت تصويب تعرفه هاى 
پرستارى در منزل

فارس: قائم مقام ســازمان نظام پرســتارى كشور 
گفت: تعرفه هاى پرستارى در منزل بعد از 16 سال 
به تصويب رســيد، اما اينكه طرح وزارت بهداشت 
به تصويب رسيده يا طرح ســازمان نظام پرستارى 
اطلاعى ندارم. محمد شريفى مقدم افزود: خوشحالم 
كه اين تعرفه ها بعد از 16 ســال در هيئت دولت به 
تصويب رسيد. سال هاســت كه نياز اين خدمات در 
كشور احســاس مى شــود و طرح آن از اوايل سال 
70 ارائه شــد، اما متأســفانه وزارت بهداشت از آن 
حمايت لازم را نكرد. وى افزود: دليل مخالفت وزارت 
بهداشت، عهده دار بودن مسئوليت فنى اين مراكز با 
پرستاران بود، زيرا نگاه وزارت بهداشت اين بود كه 
بايد مسئوليت اين مراكز برعهده پزشكان باشد. به 
همين دليل ايــن طرح حمايت نشــد، اما حمايت 

نكردن آن، نياز جامعه به اين خدمات را كم نكرد. 

در يك« لايو استورى»  شبانه از وسط 
دوحه 

رفيعى آب پاكى را روى دست 
هواداران پرسپوليس ريخت

ورزش/ آنچه در زير مــى خوانيد مصاحبه 
اختصاصــى بــا ســروش رفيعى نيســت. 
صحبت هايى اســت كه او ســاعت 1 بامداد 

ديروز از طريق «لايو استورى» ...

خط قرمز/  دختر جوان كه موفق به ديدن 
سارق ســريالى مجتمع مســكونى از طريق 
چشمى در شده بود با شناسايى پسر پيمانكار 

ساختمانى مجتمع راز سرقت هاى سريالى...

1314
راز سرقت هاى سريالى مجتمع 

مسكونى در نگاه هاى دخترجوان

درد بى درمان بيماران
خيلى وقت است كه براى بعضى از بيمارستان ها و مراكز درمانى 
كارد به استخوان رســيده و اين مراكز به دليل تأخير بدهى 
بيمه ها به صورت رسمى از پذيرش بيماران هم سرباز مى زنند.
شــايد اگر من و شــما نيز خود را جاى رئيس بيمارســتانى 
بگذاريم كه به دليل وصول نشــدن مطالباتش دچار مشكل 
شده و از طرفى كلاهش براى مســئولان پشمى ندارد به هر 
دســتاويزى براى سرپا نگاه داشــتن مجموعه مديريتى مان 
متوسل مى شديم. يافتن چه دستاويزى ساده تر از بيمارانى كه 
بسيارى از آن ها حاضرند براى رها شدن از درد و آلامشان هر 

هزينه اى را پرداخت كنند. 
واقعيت آن است كه افزايش مطالبات مراكز درمانى از بيمه ها 
از جمله تأمين اجتماعــى و بيمه ســلامت، موجب نگرانى 
فزاينده اى شــده و بســيارى از مراكز پخش دارو و تجهيزات 
پزشكى در حال حاضر دچار ورشكستگى شده اند به گونه اى 
كه هم اكنون بالغ بر9 هزار ميليارد تومان مطالبات و يا به شكلى 
بدهى بيمارستان ها و مراكزدرمانى به بخش ها و مراكز دارويى 

و تجهيزات پزشكى است.
مسئولان وزارت بهداشــت و درمان مدعى اند با طرح تحول 
سلامت هزينه هاى كمرشكن اين بخش كاهش يافته و حتى 
برخلاف بالا رفتن تعرفه هاى درمانى و واقعى شدن آن شاهد 

كاهش هزينه هاى پرداختى از جيب مردم هستيم.
به گفته مســئولان، پرداخت از جيب مردم بابت هزينه هاى 
درمانى شــان از 60 درصد به 6درصد رسيده و هزينه درمان 
بيمارى هاى خاص نيز بــه طور كامــل و 100 درصد تحت 
پوشش بيمه قرار گرفته است اما گويا ادامه يافتن اختلاف دو 
وزارتخانه رفاه و بهداشت در خصوص بدهى بيمه ها اين مسئله 
را دچار چالش نموده و قرار نيست قطار سلامت بدون حاشيه 

به مقصد برسد.
تأخير يك ســاله پرداخت بيمه ها به وزارت بهداشت و درمان 
تأثيرى جدى بر عملكرد و ارائه خدمات بيمارستان ها خواهد 
داشت.نمونه بارز آن را مى توان در استنكاف چند بيمارستان 
از پذيرش بيماران به دليل پرداخت نشدن مطالبات بيمه اى 
ديد.آنچه معلوم است اين اســت كه در حال حاضر 20 تا 30 
درصد هزينه هاى درمانى بيماران را بيمه هاى پايه مى پردازند 
كه به دليل تسويه نشدن مطالبات معوقه بيمه هاى پايه، اين 
بيمارستان ها به ناچار پذيرش نقدى بيماران را در دستور كار 

خود قرار داده اند.
برخى از پزشــكان نيز رغبتى به پذيرش بيماران بيمه شده 
ندارند چرا كه معتقدند وصول حــق ويزيت ها از بيمه تأمين 
اجتماعى زمانبر و بشدت پردردسر است و حتى گاه حق ويزيت 

آن ها با تأخير چندين ماهه نقد مى شود. 
متأسفانه بى توجهى به پرداخت بدهى ها موجب كاهش كميت 
و كيفيت خدمات مراكز درمانى بــه بيماران و كمبود دارو در 
داروخانه ها و تجهيزات پزشكى مى شود، حتى درحال حاضر 
برخى مراكز درمانى شــرايطى همانند پيش از اجراى طرح 
تحول ســلامت پيدا كرده اند و تجهيزات پزشــكى كافى در 

بيمارستان ها وجود ندارد.
اگر اين روند در بيمارستان ها ادامه داشته باشد، بيمه هاى 
تكميلى نيز وارد اين بازى خطرناك شده و از ارائه خدمات 
به بيمــاران خوددارى خواهند كرد كه به ســود هيچ كس  
نيســت و به طورحتم به ســلامت مردم آسيب جدى وارد 

خواهد ساخت. 
سازمان هاى بيمه گر بايد با پرداخت بدهى ها به مراكز درمانى 
و داروخانه ها حيات سيستم بهداشت و درمان را حفظ كنند، 
چرا كه به روز رسانى نشدن پرداخت ها مردم را دچار مشكلات 
بسيارى مى كند و به طورحتم حوزه بهداشت و درمان از اثرات 
سوء آن در امان نخواهد بود؛ بنابراين در حل مشكل بدهى ها 
مجلس نمى تواند اقدام هاى آنچنانى انجام دهد و دولت خود 

بايد مشكلات را حل كند.

يادداشت 

خبر

جواد صبوحى

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.

دستگاه هاى اجرايى كشور گفت: 10 هزار و 960 نفر 
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عضو كميسيون اجتماعى مجلس مطرح كرد
سن بالاى بازنشستگان بهانه بانك ها 

براى پذيرش ضامن
خانه ملت: عضو كميســيون اجتماعى مجلس شــوراى اسلامى با 
انتقاد از ســختگيرى بانك ها در پذيرش ضامن گفت:بانك ها ضمانت 
بازنشستگان را حتى با داشتن گواهى كسر از حقوق با بهانه سن بالاى 
ضامن قبول نمى كنند، كه اين موضوع به هيچ عنوان قابل قبول نيست.
رســول خضرى  گفت:بايد پذيرفت عملكرد سيســتم بانكى در ارائه 
خدمات به اقشار كم درآمد و محروم جامعه ضعيف است.   وى افزود: 
اينكه بانك ها تأكيد دارند ضامن معرفى شــده از سوى متقاضى وام، 
كارمند رسمى دولت باشد، قابل قبول نيست. وى با اشاره به اظهارات 
سيف در خصوص امكان پذيرش حســاب يارانه سرپرست خانوار به 
عنوان ضمانت وام بانكى، ادامــه داد:بانك ها بايد به وظايف حاكميتى 
خود در مقابل مردم عمل كنند و به تمامى افراد جامعه خدمات ارائه 
كنند، اما با اين وجود به موضوع امكان پذيرش حساب يارانه سرپرست 

خانوار به عنوان ضمانت وام بانكى روى خوش نشان نمى دهند.  

معاون بهزيستى:
تعداد متقاضيان فرزندخواندگى 9 برابر 

كودكان بهزيستى است
ايرنا : معاون امور اجتماعى ســازمان بهزيســتى كشور گفت: تعداد 
والدين داراى صلاحيت پشت نوبت فرزند خواندگى، 9 برابر كودكانى 
است كه در مراكز اين سازمان، نگهدارى مى شوند. حبيب االله مسعودى 
فريد افزود: 10 هزار كودك در مراكز بهزيستى نگهدارى مى شوند كه 
همه آنان قابليت واگذارى سرپرستى ندارند، چراكه 85 تا 87 درصد 
كودكان در اين مراكز، داراى پدر و مادر مشــخص هستند، اما والدين 
آنان داراى مشكلاتى همچون زندانى شدن يا اعتياد هستند. وى ادامه 
داد: ما اجازه نداريم سرپرستى اين گونه كودكان را واگذار كنيم و قوه 
قضائيه نيز اين اجازه را به ما نمى دهد؛ چراكه ممكن است والدين معتاد، 

اعتياد خود را ترك كنند يا بعد از يك سال از زندان آزاد شوند .
وى اضافه كــرد: اگر زوج هــاى متقاضى فرزندخوانده، سرپرســتى 
كودكان 6 تا هفت سال را برعهده بگيرند، زمان انتظار آنان براى داشتن 

فرزندخوانده كمتر مى شود.

معاون آموزش ابتدايى وزارت آموزش و 
پرورش عنوان كرد

ايران ميزبان 360 هزار دانش آموز 
افغانستانى

تسنيم: معاون آموزش ابتدايى وزارت آموزش وپرورش گفت: افتخار 
مى كنيم كه بر اســاس دســتور رهبر معظم انقلاب و حمايت رئيس 
جمهور، ضمن نام نويسى كودكان لازم التعليم در دبستان هاى ايران، 
ميزبان 360 هزار دانش آموز افغانستانى هستيم. رضوان حكيم زاده، 
معاون آموزش ابتدايى وزارت آموزش و پرورش، در ديدار با عبدالواسع 
آرين، مشاور ارشــد و معاون برنامه ريزى و سياســتگذارى آموزش و 
پرورش افغانســتان گفت: آموزش و پرورش ايــران آمادگى دارد در 
زمينه هاى متعددى شــامل آموزش و توانمندسازى معلمان مقاطع 
مختلف، مدرسان دوره هاى تربيت معلم و توسعه آموزش هاى فنى و 
حرفه اى در افغانســتان با توجه به شــرايط بومى و آموزش و پرورش 
كودكان با نيازهاى خاص، تجارب خود را در اختيار اين كشور قرار دهد.

جامعه/مريم احمدى شيروان: پديده ازدواج دختران 
ايرانى با مردان غيرايرانى، اتفاقى غريب و مختص همين نيم 
قرن نيست. اما بلاتكليفى فرزندان حاصل از اين ازدواج ها، 
پديده همين سال هاست. مشكلى كه هر از گاهى شنيدن 
آمار و ارقام مربوط به فرزندان اين خانواده ها مانند نداشتن 
شناسنامه و محروم بودن از خدمات اوليه دولتى براى زندگى 

حيرت آور مى نمايد.
در صدد تصويب انتقال تابعيت از مادر هستيم

عضو كميســيون اجتماعى مجلس در گفت و گو با قدس 
با بيــان اينكه طبق شــنيده ها حــدود يــك ميليون نفر 
بى شناسنامه در كشور وجود دارد به خبرنگار ما مى گويد: 
صحت اين آمارها را نمى توان بدرستى تأييد كرد و ممكن 
اســت تعداد افراد بدون شناسنامه در كشور بيشتر يا كمتر 

از اين تعداد باشد.
مسعود رضايى با اشــاره به اينكه تعداد زيادى از اين افراد 
نتيجه زاد و ولد همســران ايرانى با اتباع بيگانه هســتند 
مى افزايد: بايد افراد را كه معمولاً در حاشــيه شهر بوده و از 
امكانات دولتى كم بهره هســتند با نظارت و سركشى  هاى 
مســتمرى كه در اين مناطق صورت مى گيرد، شناسايى و 
ســاماندهى كنيم. علاوه بر اين مالكيت فرزند در كشور به 
پدر داده شده و شناسنامه به نام او صادر مى شود كه نياز به 

بازنگرى و اصلاح فرهنگ دارد.
وى با بيان اينكه مواد مربوط به تابعيت در قانون مدنى عمر 
زيادى دارد، مى گويد: در اصلاح جديد پيگير هستيم بحث 
انتقال تابعيت از طرف مادر هم امكان پذير شود و با تصويب 
و فرهنگسازى آن انتظار مى رود مشكلات فرزندان حاصل از 

مادر ايرانى و پدر غير ايرانى مرتفع شود.
* مستندات از فروش شناســنامه اموات به افاغنه 

مى گويند
نماينده مردم زاهدان در مجلس شــوراى اســلامى نيز با 
تأكيد بر اينكه وجود يك ميليون شخص بدون شناسنامه 
در كشور فقط يك جَو سازى اســت و اين عدد با حقيقت 
مغاير اســت به خبرنگار ما توضيح مى دهد: تعداد اين افراد 
بسيار كم و حدود 100 هزار نفر است. حسينعلى شهريارى 

اضافه مى كند: بر اساس مســتندات، بسيارى از افرادى كه 
در روستاهاى استان سيســتان و بلوچستان فوت شده اند، 
شناسنامه هايشان باطل نشده و به افاغنه فروخته شده و از 
آن ها استفاده مى كنند. بر اساس همين مستندات، شوراى 
تأمين شهرســتان ها برخى افراد را از ارائه خدمات محروم 
كرده اند؛ چرا كه احتمال مى دهند مــدارك هويتى آن ها 
خريدارى شده باشــد. وى به راهكار ارائه شده در مجلس 
براى شناسايى و ساماندهى اين افراد اشاره كرده و مى گويد: 
بيش از اين شناسايى هويت بسيار سخت بود، اما امروزه با 
يك آزمايش تعيين DNA مى توان هويت افراد را براحتى 
مشخص كرد. آزمايشى كه پيشنهاد داده شده است تا دولت 
هزينه آن را پرداخت كند و پس از تعيين هويت اگر مشخص 
شد ايرانى هستند، شناسنامه صادر شده و اگر افغانى بودن 

آن ها به اثبات رسيد از استان و كشور بيرون شوند.
* ابتدا اثبات تابعيت، بعد صدور شناسنامه ايرانى

سخنگوى سازمان ثبت احوال كشور نيز با رد ادعاى وجود 

يك ميليون شخص بدون شناسنامه در كشور به خبرنگار ما 
توضيح مى دهد: هر شخصى كه ايرانى بوده و به ثبت احوال 
كشــور مراجعه كند، بدون هيچ ضابطه و قانونى شناسنامه 

براى او صادر شده و از خدمات دولتى بهره مند مى شود.
سيف االله ابوترابى به دســتورعمل مربوط به ماده 45 قانون 
ثبت احوال مصوب سال 1381 شــوراي عالي ثبت احوال 
اشــاره كرده و تأكيد مى كند: ســازمان ثبت احوال بدون 
مدرك شناسايى براى هيچ شخصى شناسنامه ايرانى صادر 
نكرده و بايد ايرانى بودن آن ها از ســوى وزارت كشور تأييد 
شود. ابتدايى و اصلى ترين مدرك همان گواهى تولد است. 
اما وقتى فردى مدعى مى شــود كه پس از ساليان زياد به 
ايران آمده يا در طى اين ساليان شناسنامه دريافت نكرده 
و درخواست صدور شناسنامه دارد، صحبت از تابعيت اين 
فرد به ميان مى آيد. او ابتــدا بايد تابعيتش را ثابت كند، اگر 
تابعيتش ثابت شد، آن زمان ثبت احوال مى تواند به اين فرد 

شناسنامه بدهد.

100 هزار تا يك ميليون نفر
آمار ضد و نقيض در خصوص ايرانيان بدون شناسنامه

  جامعه/ محمود مصدق    ســرانجام در آخرين روزهاى 
فصل بهار و پيش از شروع تابستان داغ، دولت تعرفه هاى 
پزشكى سال 96 را تعيين كرد و به حدود سه ماه بلاتكليفى 

در اين بخش پايان داد. 
طبق مصوبه يكشنبه گذشته  هيئت دولت، تعرفه خدمات 
تشخيصى و درمانى در سال جارى رشد پنج درصدى داشته 
اســت. همچنين ميزان افزايش فرانشــيز پرداختى براى 
بيماران بسترى و بسترى موقت شهرى در مراكز دولتى 10 
درصد و براى بيماران بسترى و بسترى موقت روستايى و 
ساكنان شهرهاى زير 20 هزار نفر و عشاير در مراكز دولتى 

با رعايت نظام ارجاع پنج درصد تعيين شده است.
از ســوى ديگر تعرفه برخى از خدمات شــامل بيهوشى، 
ســونوگرافى، آنژيوگرافى عروق كرونر، اكوكارديوگرافى 
غيرمادرزادى، آنژيوپلاستى عروق كرونر و شيمى درمانى 

كاهش يافته است. 
اين در حالى است كه ستاد سلامت دكتر روحانى پيش از 
انتخابات اعلام كرده بود كه كاهش تعرفه ها در دستور كار 

هيئت دولت قرار ندارد. 
دكتر ايرج خســرونيا رئيس جامعه پزشــكان متخصص 
داخلى ايران از نارضايتى متخصصان داخلى از تعرفه هاى 

اعلام شده، مى گويد. 
وى اظهار مى دارد: وقتى ماليات پزشكان طى اين چند سال بين 
200 تا 300 درصد افزايش داشته است، افزايش پنج درصدى 

تعرفه براى برخى رشته هاى پزشكى، منطقى نيست.
دكتر اتابك نجفى دبير انجمن بيهوشى و مراقبت هاى ويژه 
ايران هم با عنوان اين مطلب كه جامعه متخصصان بيهوشى 
كشور از كاهش تعرفه ها ملتهب است، به «مهر» مى گويد: 
اگر مســئولان مربوطه در وزارت بهداشت ثابت كردند كه 
اين كاهش تعرفه منطقى بوده اســت، مى پذيريم. در غير 
اين صورت، بايد تعرفه بيهوشى اصلاح شود، چون ضرر آن 

متوجه سيستم درمان و بيمه ها خواهد شد.

* افزايش 5 تا 10 درصدى تعرفه ها قابل قبول است 
احمد حمزه؛ عضو كميسيون بهداشــت و درمان مجلس 
شوراى اسلامى، حفاظت مالى از مردم را در برابر هزينه هاى 
درمانى رويكرد دولت در تعيين ميزان تعرفه هاى پزشكى 
ســال 96 ارزيابى مى كند و به قدس مى گويــد: افزايش 

تعرفه هاى پزشــكى تقريباً در حد نرخ تورم سال گذشته 
است بنابراين قابل قبول است. 

وى با اشاره به بالا رفتن هزينه هاى بيمارستان ها و مراكز 
درمانى دولتى و خصوصى در هر سال، افزايش تعرفه هاى 
پزشكى را در حد تورم ســاليانه عادلانه توصيف مى كند و 
مى افزايد: افزايش پنج تا 10 درصــدى تعرفه ها هر چند 
براى بيمه ها كمى هزينه بردار است، اما بار زيادى بر دوش 

مردم تحميل نمى كند. 
وى درباره تأثير رشــد پنــج تا 10 درصــدى تعرفه ها بر 

نظام ســلامت، مى گويد: هرچه 
به ســمت واقعى شدن تعرفه ها 
حركت كنيم به همــان اندازه 
نحوه و ميــزان ارائــه خدمات 
درمانى بهتر و به استاندارد هاى 

روز دنيا نزديك تر مى شود. 
* مى بايست زودتر تعيين 

مى شد
دكتر محمد وحدتى هلان عضو 
كميســيون اجتماعى مجلس 
شوراى اســلامى نيز از رويكرد 
دولت در عــدم افزايــش زياد 
تعرفه هاى پزشكى دفاع مى كند 
و مى گويد: ان شاء االله پزشكان 
و ديگــر گروه هاى پزشــكى از 
درصدهايى كه بــراى افزايش 
تعرفه ها لحاظ شده است، راضى 

باشند. 
وى قابل توجــه نبودن افزايش تعرفه هاى پزشــكى را در 
راســتاى جلوگيرى از بروز مشــكلات مالى براى وزارت 
بهداشــت و بيمه ها مى داند و مى افزايد: به نظر مى رسد، 
دولت با اين راهكار ضمن رعايت جنبه هاى اقتصادى حوزه 
درمان به اصل كاهش پرداخت هزينه هاى درمانى از جيب 

مردم توجه كرده است.
وى با تأكيد بر اينكه تعرفه هاى پزشكى سال 96 مى بايست 
زودتر تعيين  تكليف شــده و به ميزان نرخ تورم ســاليانه 
افزايش مى يافت، تصريح مى كند: رشد پنج تا 10 درصدى 
تعرفه ها به نفع همــه گروه ها اعم از بيمه ها، پزشــكان و 

خريداران خدمــات درمانى يا بيماران اســت. البته مردم 
در اين بين سود بيشــترى مى برند چون هزينه كمترى از 
جيبشان پرداخت مى شود و از سوى ديگر مداواى آن ها به 

شكل بهترى انجام خواهد شد. 
وى رشد ياد شــده را براى نظام ســلامت مثبت ارزيابى 
مى كند و مى گويد: اگرچه اين افزايش قابل توجه نيست و 
شايد مورد پسند خيلى از پزشكان نباشد، اما بالاخره يك 
رقمى هست و الآن تكليف همه مشخص است و اين انگيزه 
خوبى براى پزشكان مى شود تا بهتر به مردم ارائه خدمت 
كننــد. از ســوى ديگر چون 
افزايش  زياد نبــوده، بيمه ها 
هم زياد متضرر نمى شوند كه 
اين مهم در اجراى طرح تحول 
سلامت تأثير مثبت مى گذارد. 
وى در همين زمينه مى افزايد: 
البته بايد به اين نكته اساسى 
توجه داشته باشيم كه رشد كم 
تعرفه هاى پزشكى، پاسخگوى 
نيازها براى سرو سامان دادن 
هزينه هاى رو به افزايش مراكز 
درمانى و بيمارستان ها نيست 
و براى اين منظور بايد تعرفه ها 
حداقل متناســب با رشد نرخ 
تورم ساليانه افزايش پيدا كند. 
وحدتــى هــلان درصدهاى 
تعيين شــده بــراى افزايش 
تعرفه هاى پزشكى ســال جارى را براى بخش هاى دولتى 
و خصوصى مى داند و مى گويد: اگر نظام پزشكى نسبت به 
تعرفه هاى تعيين شده معترض است، مى تواند، اعتراض را 
مطرح كند، اما نظرم اين است كه نبايد زياد به مردم فشار 
بياوريم. بايد به گونه اى عمل كنيم كه مردم بتوانند از پس 

تعرفه هاى پزشكى بر بيايند. 
*درخواست جلسه فوق العاده در شوراى عالى بيمه

از سوى ديگر و همان طور كه پيش بينى مى شد، افزايش 
پنج تا 10 درصــدى تعرفه هاى پزشــكى واكنش منفى 
سازمان نظام پزشكى را به دنبال داشته است به طورى كه 
رياست اين ســازمان در گفت و گو با ايسنا حتى خواستار 

برگزارى جلســه فوق العاده شــوراى عالى بيمه سلامت 
وبازنگرى در تعرفه ها شده است.

 دكتر عليرضا زالى با بيان اينكــه مصوبه هيئت وزيران در 
خصوص تعرفه هاى درمانى مبهم است و مشخص نيست 
كه تنها مربوط به تعرفه هاى دولتى است يا خصوصى را هم 
شامل مى شود، مى افزايد: اگر اين رشد ناچيز براى بخش 
خصوصى هم باشــد، مورد اعتراض جامعه پزشــكى قرار 
خواهد گرفت چرا كه بخش خصوصى در ســال هاى اخير 
مشكلات بســيار جدى در حوزه اقتصادى داشته و هيچ 

سوبسيدى از منابع خاص دولتى دريافت نمى كند. 
وى افزايش تعرفه هاى پزشكى سال 96 را كمترين ميزان رشد 
تعرفه ها در 10 سال اخير ارزيابى مى كند و مى گويد: از طرفى 
هم برخى از گروه هاى پزشكى دچار كاهش تعرفه ها شدند؛ 
اين درحالى است كه با توجه به جلسه اى كه هفته گذشته در 
سازمان مديريت و برنامه ريزى كشور داشتيم، توافق شد كه 
بدون هماهنگى با انجمن هاى ذى ربط، مداخله هاى تقليلى 
تعرفه اى صورت نگيرد و اين كاهش رشد تعرفه هاى برخى از 

گروه ها در مصوبه اخير هيئت دولت جاى تعجب دارد.
وى با اشاره به اينكه بخش خصوصى امروز با زحمت توانسته 
سرپا بايستد، تصريح مى كند: اگر رشد منطقى تعرفه ها در 
مورد آن ها صورت نگيرد، ضربه ســنگينى به اقتصاد اين 

بخش وارد مى شود. 
زالى با اشاره به اينكه افزايش حدود پنج درصدى تعرفه هاى 
پزشكى حتى براى بخش دولتى كافى نيست و اجراى طرح 
تحول سلامت را با چالش جدى روبه رو مى كند، خواستار 
برگزارى جلســه فوق العاده شــوراى عالى بيمه مى شود و 
مى گويد: اگر اين رشد تعرفه اى به بخش خصوصى هم تسرى 

يافته است، بايد در اسرع وقت مورد بازنگرى قرار گيرد. 
وى در همين زمينه ادامــه مى دهد: با توجه به ضرورت 
اجراى طرح تحول نظام سلامت و نياز به منابع مستمر 
و ديناميك بــراى تحقق فازهاى مختلف آن پيشــنهاد 
مى كنيم، رشد تعرفه هاى پزشــكى مورد بازنگرى قرار 
گيرد چراكه اين رشــد انــدك علاوه بر آثــار زيانبار و 
كوتاه مدت، اصل مترقى «قيمت تمام شــده خدمات» 
را كه حداقــل در دولت يازدهم يكى از مانيفســت هاى 
اساسى سياســتگذارى مورد توجه دستگاه هاى مختلف 

بود، دستخوش آسيب خواهد كرد.

آنچه مى خوانيد
بــا تصويب تعرفــه خدمات تشــخيصى و 
درمانى در سال جارى مخالفان و موافقان 
نيــز بــه اظهــار نظــر در ايــن  خصــوص 
پرداخته اند.موافقان از رشد 5 درصدى 
خدمات اظهار رضايت مى كنند و مخالفان 
از كاهش خدمات گله مندند.عده اى نيز 
معتقدند رشــد كم تعرفه هاى پزشــكى 
پاسخگوى نيازها براى سرو سامان دادن 
هزينه هاى رو به افزايش مراكز درمانى 
و بيمارستان ها  نيســت و بايد تعرفه ها 
حداقل متناسب با رشد نرخ تورم ساليانه 

افزايش پيدا كند .

قدس گزارش مى دهد

افزايش تعرفه ها؛ پزشكان ناراضى، بيماران ناراضى تر

اجراى طرح مراقبان خانگى 
براى 10 هزار معلول

باشگاه خبرنگاران: معــاون توانبخشى سازمان بهزيستى 
گفت: طرح مراقبان خانگى معلولان بايد براى 250 هزار معلول 
اجرايى شود، اما تاكنون به دليل كمبود بودجه فقط بر روى 10 

هزار نفر عملياتى شده است.
حسين نحوى نژاد با اشــاره به اينكه به داوطلبان مراقبت از 
سالمندان و معلولان قبل از شروع كار آموزش هاى لازم داده 
مى شود، اظهار داشت: كمك هزينه نگهدارى از معلولان قبل 
از تصويب قانون برنامه پنج ســاله ششم توسعه و بودجه سال 
96 براى يك نفر 53 هزار تومــان و براى خانواده پنج نفره كه 
حداكثر پرداختى به حساب مى آمد، 100 هزار تومان بود كه با 
تصويب قانون جديد كه از فروردين ماه  امسال اجرا شده است 
به ازاى هر نفر مبلغ 148 هزار تومــان و براى هر خانواده پنج 

نفره مبلغ 465 هزار تومان  پرداخت مى شود.
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

ایبنا: عبدالکریم جربزه دار، مدیر انتشــارات »اســاطیر«، گفت: بخشی از آفت 
محتوایی کتاب ها به حمایت های بی هــدف و بی رویه دولت یا نهادهای ویژه  به  
منظور تأسیس مؤسسات مختلف انتشاراتی برمی گردد. برای این امر بودجه کلانی 
در اختیار مؤسسات قرار می گیرد که البته بازدهی لازم و کافی را ندارند. وی افزود: 
بزرگ ترین کمک دولت به نشر کشور این است که کاری به کار نشر نداشته باشد و 
تنها وظیفه خود را نظارت بر این حوزه بداند و اگر کتابی هم به لحاظ فنی و هم از 
نظر محتوایی خوب است، به عنوان کتاب برتر در جوایز مختلف کتاب معرفی شود.

دولت کاری به کار نشر نداشته باشد 

تسنیم: مجید غلامی جلیسه، مدیرعامل مؤسسه خانه کتاب، طرح های حمایتی 
وزارت ارشــاد از خرید کتاب را یارانه مصرف کننده دانســت و گفت: توجه داشته 
باشید که تنها 20 درصد از قیمت کتابی که مخاطب در این طرح انتخاب می کند  
را مــا پرداخت می کنیم و 80 درصد باقیمانده را خودش می پردازد. ما نمی توانیم 
بگوییم مخاطب چه بخرد و  فقط او را تهییج می کنیم که خریدش سرعت گیرد و 
افزایش یابد. اینکه از مصرف کننده بخواهیم آن چیزی که ما می گوییم را بخرد، به 
ضرر نشر ماست. هر جا نشر ما فرمایشی شده، آسیب های خاص خود را دیده است.

نشر نباید فرمایشی شود 

ایرنا: محمدرضا سرشار، داستان نویس و رئیس انجمن قلم، گفت: در فرهنگ ما 
انواع و اقسام نذرها وجود دارد که بیشتر شامل آش، شله زرد، شربت و غیره است. 
هرچند این ها بســیار خوب است و باید پابرجا ماند اما معتقدم باید به اقتضای 
زمان نوآوری هایی در این زمینه داشته باشیم.  »نذر کتاب« می تواند یکی از این 
نوآوری ها باشــد.  رئیس انجمن قلم ایران یادآور شد: از قدیم الایام موضوع وقف 
قرآن، مفاتیح و کتب ادعیه را در فرهنگ خود داشــته و داریم. باید دایره »وقف 
کتاب« را از کتب قرآن، مفاتیح، نهج البلاغه و ادعیه فراتر برده و به ادبیات بکشانیم. 

نذر کتاب را گسترش دهیم 

انتقاد یک رئیس دانشگاه از پذیرش بی رویه 

کدام کشور 100 هزاردانشجوی دکتری دارد؟! 

 فرهنگ/ زهره کهندل   رئیس دانشــگاه فردوسی مشــهد با انتقاد از پذیرش بیش از نیاز دانشجوی 
دکتری، گفت: باید به میزان نیاز دانشجوی تحصیلات تکمیلی گرفت ولی کشور ما بیش از ظرفیت و نیازش 
دانشجوی دکتری می گیرد. اکنون حدود 100 هزار دانشجوی دکترای تخصصی مشغول به تحصیل هستند. 

در کدام کشوری با این نسبت جمعیتی، چنین چیزی وجود دارد؟ 
دکتر کافی با بیان اینکه بالنده ترین جوانان، دانشجویان دکتری هستند که می توانند باعث پیشرفت علمی کشور شوند، 
خاطرنشــان کرد: شتاب علمی کشور وابسته به این اســت که دانشجوی دکتری معیشتش تأمین باشد تا با انگیزه کار 
پژوهشی انجام دهد.  او با اشاره به تنظیم و کاهش پذیرش دانشجوی تحصیلات تکمیلی در دانشگاه فردوسی طی سال های 
اخیر، افزود: ممکن است در برخی گروه ها، تعداد دانشجویان دکتری بیشتر شده باشد اما مجموعاً نسبت به سال های قبل، 
کاهش پذیرش دانشجو در این مقطع تحصیلی داشتیم.  به باور کافی، آنچه اهمیت دارد اصلاح سیاست های کلی در نظام 
آموزش عالی اســت. او توضیح داد: در یک واحد دانشــگاه آزاد 560 دانشجوی کارشناسی ارشد روان شناسی بالینی با 2 
عضو هیئت علمی پذیرش می شود. حرف ما این است که دانشجویان دانشگاه های دولتی برای تحصیل و دانش آموختگی 
سختی های فراوانی را متحمل می شوند اما دانشگاه های دیگر به راحتی دانشجوی تحصیلات تکمیلی جذب می کنند و بعد از 
 )phd( فارغ التحصیلی، تعداد بیکاران این مقاطع بیشتر می شود. در حالی نزدیک به 100 هزار دانشجوی دکترای حرفه ای
در کشور مشغول تحصیل هستند که بیش از 400 هزار دانشجوی فوق لیسانس نیز در مراکز آموزش عالی کشور تحصیل 
می کنند و پس از دانش آموختگی نیاز به کار و شغل دارند. در ستاد نقشه جامع علمی کشور تصویب شده است که در سال 

1404 باید دانشجویان مقطع دکتری 3 درصد از دانشجویان کشور را تشکیل دهند.

دیدگاه

کافه کتاب

نگاهی به مجموعه شعر »سررسید« 
سروده حسین طاهری

فرورفتن در لباس وزن و قافیه
 فرهنگ/ لیلا کردبچه  »سررســید« اولین مجموعه غزل حسین 

طاهری، شاعر بیست ونه ساله زنجانی است که می گوید:
بمان و شاهد یک عمر انزوایم باش
که انزوا هنر شاعران زنجانی است

مجموعۀ »سررسید« که حدود یک ماه پیش در 88 صفحه توسط نشر 
نیماژ منتشر شده، دربرگیرنده 39 غزل جاندار و محکم است؛ غزل هایی 
که می توانند برای نخستین مجموعه از یک شاعر، اعتباری ماندگار فراهم 
کنند. غزل های مجموعۀ »سررسید« غزل هایی سالم و ساده اند و حسین 
طاهری اساساً در پی هنرنمایی های خاص زبانی و فرمی و موسیقایی و... 

نبوده و اوج فراروی های موسیقایی اش مثلاً کاربرد قافیه میانی است:
بی خبر باشی و اشتباهی، گم شوی لابه لای سیاهی

مثل زندانی بی گناهی زیرِ دستِ نگهبان بمیری
و حقیقت این است که طاهری، در پی رسیدن به شعری سالم است، تا 
شعری خودنما. اغلب ابیات این مجموعه )و نه غزل های این مجموعه، 
چراکه »سررسید« اساســاً مجموعه ای بیت محور است و شاعرانگی را 
بر محور افقی به نمایش می گذارد(، ابیاتی کاملاً ســاده و البته بســیار 
صمیمی اند؛ یعنی شاعر حرفی ساده را در لفافی از صمیمیت و عاطفه و 
در پوشش وزن عروضی عرضه می کند و چنان صمیمی و ساده که به نظر 
می رســد این حرف، در ذات خود و در ماهیت خود با نوعی ترنم آوایی 

همراه بوده و شاعر کوششی در موزون کردن آن نداشته است. 

 تعلق خاطر به بزرگان
گذشته از بخش عمدۀ ابیات این مجموعه که حرفی و ساده اما عاطفی و 
صمیمی و اثرگذارند، با ابیاتی مواجهیم که بر سیاق ابیات سبک هندی، 
هریک از طرفین بیت، یعنی هریک از مصراع ها می شود کفه یک ترازو 
و در یک کفه عینیتی محسوس و در کفۀ دیگر ذهنیتی معقول ریخته 
می شود و میان دو کفه، عاملی هنرساز به نام »وجه شبه« قرار می گیرد تا 
وزن زیبایی شناختی مضمون آن بیت را به تعادل و تناسب برساند. باید 
پذیرفت که حســین طاهری در این عرصه هم بسیار خوب عمل کرده 
است و این امتیاز را باید تا حد زیادی مرهون وابستگی ذهنی و عاطفی 

شاعر به ادبیات سنتی دانست. 
خوانش این مجموعه، مخاطب را به راحتی به این نتیجه می رســاند که 
شاعر، تعلق خاطر بسیاری به اشعار برخی بزرگان غزلسرا دارد و علاوه بر 
آن، حتی مطالعه دقیق و تأثیرگذار جوانترهای این عرصه نیز در برخی 

ابیات این مجموعه رخ می نماید.

 هنوز مانده تا شعر
در غزل های مجموعه »سررســید« حشــو و زوائدی نمی بینم و وزن 
عروضی هم بدون اینکه کوچکترین دست اندازی در نحوه چیدمان واژه ها 
ایجاد کرده باشد، دارد در این مجموعه خیلی آرام و مترنم، کار خودش 
را می کند، به گونه ای که به عنوان یک نظر کلی، می توان »سررسید« را 
مجموعه ای حاوی اشعار زیبا و خوش ساخت دانست که به عنوان اولین 

مجموعه، همواره در کارنامه ادبی شاعری غزلسرا، خواهد درخشید. 
امّا نباید فراموش کرد که این نوع نگاه، نگاه شــخصی است با ذهنیتی 
سنتی و به عبارتی تغزلی و نباید فراموش کرد که تنها بخشی از جامعۀ 
شعرخوان ما هنوز چنین نگاهی به شعر دارند و نباید فراموش کرد که 
برای بخش عظیمی از همین جامعۀ شعرخوان، دیگر سلامت موسیقایی 
و زبانی شعر، اهمیت چندانی ندارد و در شعر دنبال آن شعریتی می گردند 
که اگر پوشــش زیبای وزن و قافیه را از روی آن برداریم، هنوز بشود به 
آن گفت شعر؛ یعنی چیزی که پس از بیرون آمدن از لباس وزن و قافیه، 
تبدیل به یک جمله خبری ساده که درطول روز بارها می شنویم، نشود.

 فرهنگ/ زهره کهندل   ســازمان بســیج 
اساتید، سازمانی متشکل از فرهیختگان و نخبگان 
بسیجی است که با روحیه ای جهادی در راه اعتلای 
کشــور خدمت گزار عرصه علم هســتند. تحقق 
دستورات و رهنمودهای امام خمینی)ره( و مقام 
معظم رهبری در دانشگاه ها؛ بسط فرهنگ و تفکر 
بسیجی در هیئت های علمی دانشگاه ها؛  ارتقای 
اندیشه و توســعه خدمت به کشور در دانشگاه ها 
وکمک به ارتقای معرفت و آگاهی دینی از جملۀ 
اهداف و مسئولیت های سازمان بسیج اساتید است. 
همزمان با سالروز شهادت دکتر مصطفی چمران 
که به نام روز بسیج اساتید نام گذاری شده است، با 
دکتر حسن مروتی معاون پژوهشی سازمان بسیج 
اساتید کشــور درباره عملکرد و برنامه های پیش 
روی این سازمان گفت و گو کردیم که حاصل آن 

را می خوانید. 

 با توجه به اینکه نام بسیج با خدمت گره 
خورده و و نام اساتید هم با علم و پژوهش، 
سازمان بسیج اســاتید چه برنامه هایی در 
حوزه خدمت علمی و پژوهشــی کشور و 

علمداری دانش در کشور داشته است؟ 
ســازمان بســیج اســاتید با عضویت اســتادان 
دانشــگاه های سراسر کشور تشکیل شده است و 
50 هزار عضو در این سازمان در رشته های مختلف 
مشغول فعالیت هستند؛ از حوزه علوم انسانی گرفته 
تا فنی و مهندسی، کشاورزی و سایر علوم. استادان 
بسیجی روحیه بسیجی دارند و در اکثر پروژه ها و 
کارهای تحقیقاتی کشور فعالیت می کنند. سازمان 
بسیج اساتید وظیفه خودش می داند که زمینه های 
ارتباط استادان بسیجی با مراکز صنعتی و مراکزی 
که نیاز به خدمت رســانی دارند را فراهم کند. در 
جلسات و همایش های مختلفی که برگزار می شود 
ضمن تبیین موضوعات مختلف، استادانی که در 
این موضوعات می توانند کمک کنند به یکدیگر 
معرفی می شوند. در سازمان بسیج اساتید حدود 3 
هزار و 700 حلقه علمی تشکیل شده که هر حلقه 
علمی شامل استاد، دانشجویان و متخصصانی است 
که در صنایع یا جامعه کار می کنند. این حلقه های 

علمی جلسات مســتمری را تشکیل می دهند و 
حول محورهای مختلف با هم تبادل نظر می کنند. 
ضمن اینکه روحیه بسیجی این استادان به سایر 
دانشجویان منتقل می شــود، دانشجویان نخبه 
شناسایی می گردند و کسانی که بتوانند در کادر 
مدیریتی کشور مفید باشــند، تربیت می شوند. 
از ســوی دیگر، اگر هر کدام از نهادهای کشــور 
درخواســت های علمی و پژوهشی داشته باشند، 
حلقه های علمی به آن درخواســت ها رسیدگی 

می کنند. 
این حلقه هــای علمی با هم مرتبط هســتند و 
موضوعــات نزدیک بــه هم پس از شناســایی، 
هم افزایی می شوند. همچنین برخی امور پژوهشی 
که لازم اســت در برخی از اســتان ها انجام شود، 
به کمک این حلقه ها صورت می پذیرد. تمام این 
موارد باعث می شود که استادان بسیجی بتوانند 

گام هایی مؤثر در راستای اعتلای کشور بردارند. 

سازمان بسیج اساتید یکی از اهداف خود 
را تلاش برای تحقق شــعار سال و منویات 
رهبری قرار داده است. این سازمان در حوزه 

تولید و اشــتغال چه برنامه ها و عملکردی 
داشته است؟ 

خوشــبختانه بسیج یکی از پیشــگامان تولید و 
اشتغال است. از سال گذشته و قبل از اینکه امسال 
به عنوان سال تولید و اشــتغال نام گذاری شود، 
ســند تولید، اشتغال و صادرات در سازمان بسیج 
اساتید تدوین و در 31 استان 31 تیم تحقیقاتی 
تشکیل شــد. در هر کدام از تیم ها متخصصین 
مختلفی حضور داشــتند و مســئول این تیم ها، 
اقتصاددان ها بودند. هدف این بود که پتانسیل های 
تولید، اشتغال و صادرات هر استان مورد بررسی 
قرار بگیرد. در تهران هم تیم تلفیق تشــکیل شد 
تا گزارش هایی که از تیم های استانی می رسد را با 
هم تلفیق کرده و سند یکپارچه ای را تدوین کند. 
کاربرگ هایی حدود 220 صفحه وجود داشت که 
تیم های تحقیقاتی بر اساس دستاوردهایشان آن را 

پر می کردند. با ارزیابی شرایط موجود، ظرفیت های 
استان های سراسر کشــور شناسایی شد که کار 
بزرگی اســت. این پروژه از ســال گذشــته آغاز 
شــده و همچنان ادامه دارد؛ حرکتی خودجوش 
کــه بودجه ای برای آن در نظر گرفته نشــده و با 
روحیه بسیجی استادان انجام می شود تا بتوان با 
راهکارهای علمی، تولید و اشتغال افزایش یابد و 
نهایتاً به صادرات منجر شود. ببینید! 80 میلیون 
ظرفیت بازار داخلی خودمان است و 400 میلیون 
نفر در صف اول مشتریان کشورهای اطراف ایران 
قرار گرفته اند که اگر تولید، اشتغال و صادرات به 
هدف نهایی خودش برســد، می تواند بخش قابل 

توجهی از این بازار را به دست بیاورد. 

 این مجموعه نسبت به اتفاقات و مباحث 
روز چه واکنش هایی دارد. مثلاً درباره سند 

2030، این سازمان چه ورود علمی داشت؟ 
اگر گذری به همایش های انجام شــده در ســال 
گذشته داشته باشــید، می بینید که این سازمان 
نسبت به مســائل روز واکنش های خوبی داشته 
است. مثلاً همایشی با عنوان »پیامدهای برجام« 
برگزار و این موضوع به صورت علمی بررسی شد. 
در مورد سند 2030 جلسات متعددی تشکیل شد 
و بسیج اساتید هیچ واکنش هیجانی در این باره 
نداشت. کلیه ابعاد این سند را توسط متخصصان 
و صاحب نظران این حوزه مورد بررسی قرار دادیم 
و نتایج بعضــی از کارهای پژوهشــی در اختیار 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی قرار گرفته است. 
درباره این ســند در تــدارک یک همایش بودیم 
که گفتند شــورای عالی انقلاب فرهنگی در حال 
تصیم گیری اســت و پس از لغو این سند، دیگر 
نیازی بــه برگزاری آن همایش هــم نبود. البته 
این انتقاد که سازمان بسیج اساتید در واکنش به 
مسائل روز کمی با کندی پیش می رود، تا حدودی 
وارد است. ولی مسئله سند 2030 از سال گذشته 
مطرح گشت و در آستانه انتخابات نگاه ها متوجه 
این موضوع شد ولی ما برنامه هایمان را روی روال 
پیش می بردیم و سعی کردیم در این باره منطقی 

پیش برویم که نهایتاً به لغو این سند منجر شد.

بررسی عملکرد و دستاوردهای سازمان بسیج اساتید کشور در گفت و گو با معاون سازمان 

استادان بسیجی مدیران آینده را شناسایی می کنند 

آنچه می خوانید

بر اســاس آخرین آمار حدود 50 
هزار نفر از استادان دانشگاه های 
سراسر کشور عضو این سازمان 
هستند که تقریباً حدود نیمی از 
بدنه اســتادان کشور را تشکیل 

می دهند
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درنگ

حواشی بیانیه پر از ابهام بنیاد فارابی
جریمه »رستاخیز« را از جیب علی جنتی بدهید 

 هنر/ صباکریمی  بنیاد سینمایی فارابی طی بیانیه ای درباره وضعیت 
»رستاخیز« اعلام کرده است: »حمایت از فیلم سینمایی رستاخیز و آثاری 
از این دســت که به مضمون ارزشمند و ماندگار قیام عاشورا می پردازند، 
جزء سیاست های سازمان ســینمایی و نهادهایی چون بنیاد سینمایی 
فارابی است. در فرآیند تولید فیلم سینمایی »رستاخیز« که در دهه 80 
و در بخش خصوصی آغاز شد، بنیاد سینمایی فارابی طي توافقنامه ای در 
سال ١٣8٥ با تهیه کننده فیلم، متعهد به مشارکت در تولید این فیلم بود 
که متأســفانه در آن سال و ســال های پس از آن به درستی به مفاد این 

قرارداد عمل نشد.

از ســوی دیگر با توجه به شــرایطی که در تیرماه سال ١٣٩٤ به خاطر 
برخی ملاحظات برای اکــران این فیلم به وجود آمد، انتظار این بود که 
تعیین تکلیف و رســیدگی درباره مشــکل به وجود آمده برای این فیلم، 
زودتر از این انجام شــود. لیکن سرانجام در ماه های پایانی سال گذشته 
بنا به تصمیم وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد اسلامی هیئتی کارشناسی 
متشکل از دست اندرکاران و کارشناسان سینمایی، فرهنگی و اقتصادی 
تشکیل گردید که این هیئت پس از بررسی همه جانبه موضوع، راهکارها 

و اقداماتی را توصیه کرد. 
در اجرای یکی از این اقدامات، مقرر شــد بنیاد سینمایی فارابی قرارداد 
مشارکت منعقده در سال ١٣8٥ را در ازای ٤٥درصد مشارکت )مالکیت 

و کلیه حقوق فیلم( در دستور کار خویش قرار دهد. 
اعتبــارات مربــوط به ایــن تصمیم از منابــع جدا از بودجه ســازمان 
ســینمایی تأمین شده و به بنیاد سینمایی فارابی تخصیص یافته است. 
بدیهی است این بنیاد همچون گذشــته با تمام توان در سایر زمینه ها، 
من جمله فراهم نمودن زمینه شایسته توزیع بین المللی این اثر، در کنار 
دست اندرکاران و سایر سهامداران محترم فیلم فوق، حضور خواهد داشت 

و امید است زمینه رفع کامل مشکل این فیلم ارزشمند فراهم گردد«. 
بــا توجه به بیانیه فارابی، توجه به چند نکتــه در این باره خالی از لطف 
نخواهد بود. نخست اینکه توافقنامه ای که سال ١٣8٥ با تهیه کننده فیلم 
در راستای مشــارکت در تولید بسته شده، چه مفاد و بندهایی دارد که 
یکی از طرفین را ملزم به پرداخت اعتبارات در ازای ٤٥ درصد مشارکت و 
مالکیت در فیلم می کند. بهتر نیست به جای انتشار بیانیه  های کلی مفاد 
توافق یادشده را منتشر کنید؟ آیا بنیاد سینمایی فارابی تعهدی به حمایت 
مالی از این فیلم داشــته است؟ مگر گفته نمی شد »رستاخیز« با کمک 

بخش خصوصی ساخته شده است؟

  اسم پرداخت خسارت را عوض نکنید 
از سویی دیگر، در این بیانیه اشاره شده که  اعتبارات مربوط به این تصمیم 
از منابع جدا از بودجه ســازمان سینمایی تعریف شده است اما مشخصاً 
اشاره ای به منابع مالی نیست، در حالی که شفاف سازی درباره منابع مالی 
از ضروریات این اتفاق است. به نظر می رسد تخصیص بودجه ٤٥ درصدی 
به مالکان فیلم، در واقع خسارتی است که در نتیجة شکایت عوامل فیلم 

به مراجع قضایی و دیوان عدالت اداری به آن ها تعلق می گیرد. 
نکته دیگر اینکه عدم پایبندی و تعهد به مفاد این قرارداد از سوی یکی از 
طرفین در دولت یازدهم اتفاق افتاده است و مسئول مستقیم این اتفاق 
وزیر سابق ارشاد یعنی علی جنتی است. صدور پروانه نمایش این فیلم و 
پایین کشیدن آن از پرده تنها پس از چند ساعت اکران، تبعات بسیاری 
را هم برای عوامل سازنده و هم سازمان سینمایی و ارشاد داشته است و 
نتیجه عملکرد شــتاب زده مدیران وقت وزارت ارشاد است و لازم است 
جریمه این سوءمدیریت از جیب خود آن ها پرداخت شود و نه از بیت المال. 
البته همچنان رقم دقیقی از بودجه ساخت »رستاخیز« در میان نیست 
و تهیه کننده فیلم به دلیل تعلق بودجه این فیلم به بخش خصوصی، از 
اعلام آن خودداری کرده اســت و تنها از سرمایه گذاران خارجی و منابع 
مالی فیلم که تماماً از شیعیان خارج از کشور تأمین شده، یاد کرده است 
که پس از این و با مشارکت فارابی در مالکیت فیلم، دلیلی بر پنهان بودن 

بودجه فیلم باقی نمی ماند.

هــنر

پاسخ احسان علیخانی به ابهامات درباره کمپین »کمک به زندانیان« 

مردم به زندانیان فرصت دوباره داده اند 

هنر: خبرهای جهت داری که یکی دو روز است در فضای مجازی دست به دست می شود، گروه سازنده برنامه 
»ماه عسل« را به واکنش واداشت. بعد از برنامه تأثیرگذار »ماه عسل« در شب قدر که به آزادی ٥00 زندانی 
انجامید، خبرهایی منتشر شد که طرح کمک به زندانیان برنامه را دچار شبهه کرد. انتشار دهندگان این اخبار 

مدعی بودند افرادی که در »ماه عسل« حضور یافتند، زندانیان جرایم غیرعمد نبوده اند. 
این خبرها که در فضای مجازی به ســرعت انتشار یافت، مدعی بود ســازمان زندان ها در انتخاب زندانیانی که باید آزاد 
می شدند، اشتباه کرده است. این خبر البته با واکنش زودهنگام و سریع عوامل برنامه روبه رو شد و تهیه کننده و مجری 
برنامه در برنامه زنده به این شبهات پاسخ داد. احسان علیخانی در پاسخ به این شایعات جهت دار، در برنامه روز دوشنبه 
گفت: مردم! شما کسانی را آزاد کردید که به دلیل اشتباه یا حتی اتهامی از آن ها شکایتی طرح شده و قاضی قرار گذاشته 
است که آن ها پول را پرداخت کنند. طی این قرار، فرد به حبسی محکوم شده که پس از اتمام آن هم باز نتوانسته مبلغ 

مذکور را پرداخت کند و به دلیل عدم تمکن مالی، سال های بعد از آن را هم در زندان گذرانده است. 
وی ادامه داد: نکته ای در این طرح که به همت ســازمان زندان ها انجام شــده است، وجود دارد و آن اینکه شما به عنوان 
کسانی که در این کمپین شرکت داشتید، به یک اولویت بندی که صورت گرفته است، رسیدید؛ بدین ترتیب که به کسانی 

کمک می کنید که فقط یک مرتبه پایشان به زندان باز شده و قطعاً شما به آن ها فرصت دوباره داده اید. 
علیخانی با بیان اینکه رخدادی که در این حوزه شاهدش هستیم برای اولین بار صورت گرفته است، گفت: این اتفاق بسیار 
بزرگی بود که نزدیک به ٧0 نفر برای این آزادی تلاش و دوندگی کرده اند. حالا با افتخار اعلام می کنم که حجم عاطفه 

شما از عدد ١٢ میلیارد هم گذشته است.

پردهشیشهای چهره-خبر

فارس: میرطاهر مظلومــی، بازیگر تئاتر، تلویزیون و ســینما، درباره نمایش 
جدید خود با عنوان »بنگاه تئاترال« که با حضور پیشکسوتان عرصه نمایش در 
تماشاخانه سنگلج اجرا می شود، گفت: بیش از ٣ ماه برای نمایش تمرین کردیم. 
تمرینات فشرده و سختی بود و هم اینکه نزدیک به ٥0 تا 60 بازیگر باید برای 
این کار آماده می شدند. الآن این نمایش یک تفکر جدید همراه خود دارد. هادی 
مرزبان کارگردان نمایش، خیلی به روز کار کرده و یک مقدار فضا را مدرن تر کرده 

است اما کماکان روح حاکم بر آن حفظ شده است. 

»بنگاه تئاترال« به روز شده است 

ایســنا: منوچهر محمدی با بیان اینکه تحریم فیلم »اکســیدان« توســط 
سینماهای حوزه هنری قطعی شده است، ادامه داد: با این روند به یک مشکل 
حقوقی جدی برخواهیم خورد و وزارت ارشــاد در این زمینه باید پیگیر یک 
راه  حل و فکر جدی باشد. این تهیه کننده سینما ادامه داد: دوستان در حوزه 
هنری نظرات و اصلاحیه های اضافه تری داشتند. حجم و ساختار اصلاحیه ها 
نســبتاً زیاد بود و ســاختار فیلم را به هم می ریخت. بــه نظرم این روند یک 

بن بست جدی برای تهیه کنندگان سینماست.

قطعی شدن تحریم »اکسیدان« 

مهر: عباس غزالی، بازیگر مجموعه در حال ســاخت »آشوب«، گفت: ما باید 
بهترین خوراک و محصول را در اختیار مخاطب بگذاریم. اگر سریال خوب در 
اختیارش بگذاریم، مخاطب مجذوب می شــود و سریال های جاهای دیگر را 
دنبال نمی کند. اما حس کردم چند ســالی است که کمتر چنین سریال هایی 
برای مخاطب ساختیم. وی افزود: خون و روح این قصه تماشاگر را میخکوب 
می کند. برگی از تاریخ کشور را ورق می زنیم و این سریال هم به اندازه خودش 

ماندگار می شود. 

»آشوب« تماشاگر را میخکوب می کند 

 هنر/ آیسان نوروزی  تا همین چند سال 
پیش مجموع تئاترهایی که در شــهر تهران به 
روی صحنه می رفتند، در بهترین شرایط تنها به 
٢0 اجرا در هر شــب می رسید اما یکی دو سالی 
است که تئاتر از نظر کمّی گسترش بیشتری یافته 
است. حالا هر شب نزدیک به 80 تئاتر در تهران 
اجرا می شوند. افزایش چشمگیر اجراهای تئاتری 
در چند سال گذشته با افزایش تعداد مخاطبان 

تئاتر در شهر تهران نیز همراه بوده است. 
اما به نظر می رســد همه چیــز را نباید در آمار 
فروش و پر شدن سالن های نمایش دید زیرا تئاتر 
هنری است که با مسائل و دغدغه های اجتماعی 
و فرهنگی گره خورده اما رقابت بر ســر فروش 
بیشــتر و پر کردن سالن باعث شده است که در 
موارد زیادی از دغدغه های اجتماعی و فرهنگی 

غفلت شود. 

 کارکرد هنر در فرهنگ سازی
اعظــم بروجــردي، نویســنده و کارگــردان، 
نهادینه ســازي تئاتر در جامعــه را از مهم ترین 
مســائل برای رســیدن به جایــگاه اصلي تئاتر 
برمي شمارد و بر خارج شدن تئاتر از فضای بسته 
سالن ها تأکید کرده، می گوید: براي این کار باید 
همه فضاها، ظرفیت ها و فرصت هاي ممکن مورد 
استفاده قرار بگیرند و در صورت کمبود و کاستي، 
باید در این حوزه فضاسازي و ظرفیت سازي شود. 
باید تئاتر را وارد محافل عمومي، بازارها، پارک ها 
و خیابان ها کرد تا در هر زمان و در هر شرایط در 

کنار مردم وجود داشته باشد. 
سهیلا نجم، مدرس و پژوهشــگر تئاتر، در این 
باره مي گوید: نقش تئاتر در زمینه فرهنگ سازي 
و بسترســازي فرهنگــي جامعه بســیار مهم و 
تأثیرگذار و در عین حال انکار نشدني است. تئاتر 
هنر زنده اي است که به طور مستقیم به تماشاگر 
عرضه مي شود و سطح قابل توجهي از اجتماع را 

مخاطب قرار مي دهد. 
در مجموع اگر خواسته باشیم کارکرد این هنر را 
در حوزه فرهنگ ســازي ارزیابي کنیم، باید ابتدا 
٢ شکل از فرهنگ سازي را بررسي کنیم. بعضي 

وقت ها نهادها و سازمان هاي دولتي هستند که 
فرهنگ ها را در بستر جامعه جاري مي کنند و به 
شــکل گیري، پویایي و احیاي آن دامن مي زنند. 
اما در مقابل، برخي مواقع فرهنگي که در بستر 
جامعه جریان دارد، به نوعي نهادینه مي شــود و 
نهادها و سازمان ها را نیز تحت تأثیر قرار مي دهد. 
به نظر من این مســئله در مورد تئاتر می تواند 
شامل هر ٢ سطح باشد. دولت و تئاتر در سال های 
گذشته مکمل هم بوده اند. وی از سوي دیگر، باز 
هم حمایت همه نهادهاي اجتماعي را در رشــد 
فرهنگي تئاتر مؤثر مي داند و مي گوید: پشتیباني 
و حمایت نهادهاي دیگرِ غیرتئاتري از فعالیت هاي 
نمایشــي و گســترش این فعالیت ها توســط 
پشــتوانه هاي مالي و معنوي یکي از راهکارهاي 

نهادینه سازي اجتماعي تئاتر است. 
از سوی دیگر، ورود و مشارکت  حمایتی سازمان ها 
و نهادهــای غیرتئاتری در این حوزه و در ارتباط 

با گســترش تئاتر در جامعه و نهادینه سازی آن 
می تواند تأثیرگذار باشد. 

 این که نشد برنامه ریزی 
اما در کنار همة این ها، آنچه در همین مدت کوتاه 

و در میان اجراهای متعدد مورد انتقاد قرار گرفته، 
رویکرد صرفاً تجاری و تماشاگرپسند این اجراها 
بوده است؛ اینکه کیفیت بســیاری از اجراها به 
واسطه رویکرد تجاریِ آثار به صورت منفی تحت 
تأثیر قرار گرفته است و در این میان کمدی های 
بی کیفیت و استفاده از چهره بدون در نظر گرفتن 
کیفیت کار او، بیــش از هر چیز تئاترهای روی 

صحنه را با انتقاداتی مواجه کرده است. 
ســیاوش طهمورث، بازیگر و کارگــردان، نظر 
دیگری به این موضوع دارد و معتقد است که نگاه 
گذرا و مقطعی نمی تواند همه مشکلات را از پیش 
رو بردارد و بخشی از مشکلات مربوط به کیفیت 
آثار را هم در همین موضوع می بیند. او می گوید: 
ما باید مشخص کنیم که اصلاً تئاتر مي خواهیم 
یا نمي خواهیم؟ بعد باید بر اساس میزان نیازمان 
برنامه ریزي بکنیم. اگر مسئولي آمد و گفت که 
مي خواهم این  کار و آن  کار را انجام بدهم و این 

برنامــه و آن برنامه را دارم و...، اینکه برنامه ریزي 
نمي شود! اگر آمدي و گفتي مي خواهم ٤ تا تئاتر 

روی صحنه ببرم که برنامه ریزي نکرده اي! 
طهمورث اضافه می کند: برنامه ریزي به مفهوم آ ن 
است که مدیري بگوید بر اساس این راهکارها و 
شیوه ها مي خواهم تئاتر را از نقطه صفر به نقطه ٢ 
برسانم، به نقطه ٥0 برسانم و برنامه کمّی  و کیفی 
هر ٢ با هم. مدیریت باید بگوید برنامه ام این است، 
دیدگاهم به هنر و هنرمند این است، با این مقدار 
بودجه و با این دیدگاه ها و مســائل سیاسي و با 
این رویکردهاي اقتصادي. این برنامه ریزي است. 
به جرئت و بدون هیچ تعصبــي مي توانم بگویم 
چنان اســتعدادهاي سرشاري در هنرمندانمان، 
بازیگــر و کارگردان و نویســنده، داریم که باور 
کنید نظیرشــان را شاید بتوان فقط در بعضي از 
کشورها پیدا کرد. حتي در مدیرهایمان هم افراد 
مســتعدی داریم. اما اشکال کوچک تئاتر ما این 
وسط چیست؟ من نمي دانم! باید آن را پیدا کرد! 
وی همچنین گسســت ارتباط میان هنرمندان 
را مــورد تأکید قرار می دهد و می گوید: من فکر 
مي کنم که این آشفتگي مي تواند دلیل دیگري هم 
داشته باشد. به نظر من، ما در حوزه استمرار هنر 
تئاتر )مثل خیلي از حوزه هاي اجتماعي، فرهنگي 
و...( دچار نوعي گسست و شکست شده ایم. تئاتر 
دهــه ٥0 را هنرمندان قبل از نســل هاي دهه 
پنجاهي ساختند و تئاتر دهه 60 حاصل انتقال 
تجربیات همان دهه ٤0 و ٥0 به جوان هاي بعد 
از خودشــان بود. من فکر مي کنم که این انتقال 
تجربیات و داشته هاي تئاتر از نسل هاي قبل به 
نسل هاي جوان تئاتر و دانشجویان جدید صورت 
نگرفته و همین مســئله، بي نظمي و آشفتگي 
پیش بیني ناپذیــري را در تئاتر ما به وجود آورده 
اســت.  این روزها و در مقایسه با گذشته، تئاتر 
در پایتخت حال و روز بهتری دارد. اجرای آن از 
گذشته بهتر و شدنی تر است. دستکم از نظر کمّی 
این طور است. هنرمندان بیشتری می توانند کار 
کنند، تماشاگران هم انتخاب های بیشتری دارند 
و البته بیشتر از گذشته هم تئاتر می بینند. اما این 

همه ماجرا نیست.

فقط آمارفروش کافی نیست

غیبت نگاه  فرهنگي و اجتماعي روی صحنه تئاتر 

فقط آمارفروش کافی نیست
غیبت نگاه  فرهنگي و اجتماعي روی صحنه تئاتر 

آنچهمیخوانید

تئاتــر ایــن روزها و در مقایســه 
بــا گذشــته در پایتخــت حــال و 
از  آن  دارد،اجــرای  بهتــری  روز 
گذشــته بهتر و شــدنی تر است، 
هنرمندان بیشتری می توانند کار 
کنند، تماشاگران هم انتخاب های 
بیشتری دارند و البته بیشتر از 
گذشته هم تئاتر می بینند، اما این 

همه ماجرا نیست 
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خط حادثه

جوانى در كرمانشاه پدرش را با اسلحه كشت
 خط قرمز: روز گذشته فردى به دليل اختلافات خانوادگى با استفاده از اسلحه 
بدون مجوز، پدر خود را به قتل رساند و پس از اين جنايت خود را تسليم پليس 
كرد.  سرهنگ رضا شيرزادى، فرمانده انتظامى شهرستان كرمانشاه گفت: در پى 
اطلاع مردمى مبنى بر يك مورد درگيرى خانوادگى در يكى از روستاهاى توابع 
شهرستان كرمانشاه، مأموران پاسگاه اين بخش به سرعت راهى محل شدند. وى 
افزود: پس از بررسى هاى به عمل آمده مشخص شد كه جوانى 22 ساله به دليل 
اختلافات شخصى با پدر خود درگير شده و در اين درگيرى با استفاده از سلاح 
شــكارى بدون مجوز وى را به قتل رسانده است. فرمانده انتظامى شهرستان 
كرمانشاه با بيان اينكه متهم پيش از حضور مأموران از محل متوارى شده بود، 
عنوان كرد: مأموران انتظامى شهرستان كرمانشاه با توجه به حساسيت موضوع 
دستگيرى متهم را به صورت ويژه در دستور كار قرار دادند. سرهنگ شيرزادى 
افزود: عوامل پليس پس از انجام اقدامات اطلاعاتى و با كمك افراد داراى نفوذ 
و ريش ســفيدان محل، با متهم ارتباط برقرار كردند كه در نهايت وى خود را 
به پليس معرفى كرد. وى عنوان كرد: پس از تشكيل پرونده قضايى و اعترافات 

اوليه متهم به منظور سير مراحل قانونى به دستگاه قضايى معرفى شده است.

جعل ماهرانه سند 
براي دريافت وام هاي ميلياردى

خط قرمز: پرونده كلاهبرداري چهار ميليارد توماني از بانك سينا به دادگاه رسيد. 
ديروز صبح بود كه با حضور نماينده اين بانك در شعبه هشتم دادگاه كيفري يك 
اســتان تهران به اتهامات سه شركت در زمينه جعل سند براي دريافت وام هاي 
كلان رسيدگي شد. جلسه محاكمه اين پرونده به رياست قاضي حسين اصغرزاده 
و مستشاران قاضي حشمت االله توكلي و قاضي واعظي برگزار شد. رسيدگي به 
اين پرونده از بهمن ماه سال 89 و با مطلع شدن بانك سينا از سه سند جعلي براي 
دريافت وام هاي كلان آغاز شــد. سه سند كه در آن ها كارشناسي صورت گرفته 
بود و براساس نظريه كارشناس رسمي دادگستري ارزش اسناد نيز مشخص شده 
بود در اقدامي بي سابقه به حدي عالي جعل شده بودند كه بانك متوجه جعلي 
بودن اين اســناد نشده بود. پس از اين پرونده اي در زمينه كلاهبرداري تشكيل 
شد و رسيدگي به اتهامات مطرح در پرونده آغاز شد. براساس اظهارات شاكي سه 
شركت در اقدامي هماهنگ سندهاي ميلياردي جعل كرده بودند و توانسته بودند 
از بانك سينا وام دريافت كنند در حاليكه حتي براى بازپرداخت وام ها نيز اقدامي 
نكرده بودند. با رو شدن اين ماجرا تحقيقات گسترده اي آغاز شد و مشخص شد 
كه اين سه سند بنابرگفته هاي متهمين جعلي هستند،نكته عجيب ماجرا اين بود 
كه هر سه سند در يك دفترخانه به ثبت رسيده بودند و حتي كارشناس رسمي 
دادگستري نيز تنها يك نفر بود كه در اقدامي هماهنگ براي هر سه سند ارزش 

گذاري كرده بود. 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

چاه فاضلاب جان جوان 28 ساله 
را گرفت 

خط قرمز: معاون عمليات آتش نشــانى مشهد گفت: مرد 
جوانى در اثر ســقوط در چاه فاضلاب در حومه مشهد جان 

باخت.  
مهدى رضايى با اشاره به اينكه مرد جوانى شامگاه دوشنبه در 
اثر سقوط در چاه فاضلاب در حومه مشهد جان باخت، افزود: 
پس از اعلام اين حادثه به سامانه تلفنى 125، به  سرعت دو 
تيم امداد و نجات از ايستگاه هاى شماره 36 و 43 آژيركشان 
روانه محل حادثه واقع در بلوار شــاهنامه، جاده گوارشك و 

روستاى انداد شدند. 
وى ادامــه داد: با حضــور مأموران آتش نشــانى در محل 
مشخص شد، جوان 28 ساله اى به علت نامعلوم به داخل چاه 

فاضلابى واقع در پشت منازل مسكونى سقوط كرده است. 
معاون عمليات آتش نشانى مشهد با اشاره به اينكه عمق چاه 
حدودا 6 متر بود، اظهار داشــت: پس از عمليات انتقال مرد 
حادثه ديده از عمق چاه به سطح زمين، متاسفانه مرگ وى 
توسط كادر پزشكى حاضر در محل تأييد و جسم بى جان او 

نيز تحويل عوامل انتظامى شد.

قاتل مدير مؤسسه آرمان دستگير شد
 خط قرمز: قاتل مدير مؤسسه آرمان كه براى گرفتن پولش 
با مدير مؤسســه درگير شــده و وى را به قتل رسانده بود، 

دستگير شد.  
متهم به قتل در اعترافاتش گفت: حدود 500 ميليون تومان 
در اين بانك گذاشــته بودم. اما مشكلى برايم پيش آمد و 
پولم را خواستم. ولى مدير بانك مى گفت براى بازپرداخت 
اين پول بايد مدتى به او زمان دهم. اما من نيازمند اين پول 
بودم. شب حادثه به طور اتفاقى نشانى خانه او را يافتم. سراغ 
دوستم رفتم و همراه وى به مقابل خانه مدير بانك رفتيم. با 
خودمان چسب برديم تا اگر مقاومت كرد دست و پاهايش 

را ببنديم. 
او، مــا را به خانه اش راه داد. دربــاره باز پس گرفتن پول 
حرف زديم كه از ما زمان خواســت. با او درگير شديم و 
دســت و پايش و بعد دهانش را با چسب بستيم. از خانه 
خارج شده و چند روز بعد متوجه مرگ او شديم. ما قصد 

قتل نداشتيم.

خط خبر

خط قرمز: دختر جوان كه موفق به ديدن ســارق سريالى 

مجتمع مسكونى از طريق چشمى در شده بود با شناسايى 

پسر پيمانكار ساختمانى مجتمع راز سرقت هاى سريالى او را 

فاش كرد. 24 ارديبهشت، از طريق مركز فوريت هاى پليسى 

وقوع يك فقره ســرقت منزل به كلانترى 102 پاسداران 

اعلام شد.  با تشــكيل پرونده مقدماتى با موضوع سرقت 

منزل و به دســتور بازپرس شعبه سوم دادسراى ناحيه 4 

تهــران، پرونده جهت رســيدگى در اختيار پايگاه چهارم 
پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت. 

*اظهارات مالباخته 

مالباخته با حضــور در پايگاه چهارم پليس آگاهى تهران 

بزرگ در اظهاراتش به كارآگاهان گفت: ساعت 19:30عصر 

24 ارديبهشت ماه پس از قفل كردن درب ورودى منزل 

واقع در طبقه چهارم مجتمع مسكونى واقع در پاسداران 

- بوســتان نهم، به همراه تمامى اعضاى خانواده از خانه 

خارج و ساعت 23:30 همان شب به منزل مراجعه كرديم؛ 

هيچگونه بهم ريختگى در داخل خانه وجود نداشــت اما 

همسرم در يك لحظه متوجه مفقودى يك حلقه انگشتر 

برليان خود شــد؛ جهت پيدا كردن انگشــتر همسرم در 

داخل خانه به جســت وجو پرداختيم كه طى آن متوجه 

سرقت مابقى طلاجات داخل خانه (ده ها عدد سكه طلا) 

بهمراه مبلغ يك ميليــون و 400 هزار تومان وجه نقد و 
مقاديرى دلار و ارز شديم . 

*وقوع سرقت هاى مشابه 

با توجه به شــيوه و شــگرد ســرقت كه در آن سارق يا 

سارقين بدون هرگونه تخريب درب ورودى و با استفاده 

از كليد وارد منزل مالباخته شده بودند، تحقيقات ميدانى 

از ديگر ســاكنين مجتمع در دستور كار كارآگاهان قرار 

گرفت و مشخص شد كه سرقت هاى مشابه ديگرى نيز از 

ساير واحدهاى مسكونى انجام شده كه در آن سرقت ها 

نيز ديگر مالباختگان بواسطه عدم بهم ريختگى وسايل 

داخل منزل، پس از گذشــت چند روز متوجه ســرقت 
طلاجات خود شده بودند. 

در تحقيقــات از ايــن مالباختگان، آن هــا در اظهارات 

خود اعلام داشــتند كه دسته كليدهايشان مفقود شده 

و يا آن ها را پشــت درهــاى ورودى واحدهاى خود جا 

گذاشته اند اما با اين وجود و بدون تعويض قفل در هاى 

ورودى، از كليدهاى يدك استفاده كرده اند. 
* چهار فقره سرقت ناموفق 

در ادامه تحقيقات پليسى، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه 

چهار فقره ســرقت ناموفق نيز به علت حضور ساكنين در 

خانه هايشان به وقوع پيوسته و در اين چهار فقره سرقت، 

سارق يا ســارقين با اطلاع از حضور ساكنين به سرعت از 
محل ناپديد شده اند. 

در دو مورد از اين چهار فقره سرقت ناموفق، ساكنين اعلام 

داشتند كه متوجه باز شدن درب منزلشان با كليد شدند اما 

سارق با اطلاع از حضور آن ها در خانه به سرعت منزل آن ها 

را ترك كرده و نگهبان مجتمع نيز از تردد فرد يا افراد غريبه 
اظهار بى اطلاعى كرده است. 

در شــرايطى كه شــواهد اوليه از قوت پيدا كردن فرضيه 

مشــاركت نگهبان مجتمع در ســرقت ها داشــت، اما در 

تحقيقات سومين سرقت ناموفق، كارآگاهان اطمينان پيدا 

كردند كه نگهبان مجتمع نقشــى در انجام ســرقت ها از 

داخل مجتمع نداشته است؛ دختر يكى از ساكنين واحدها 

در اظهاراتش به كارآگاهان گفت: ســاعت 20 با دوستم در 

منزل در حال درس خواندن بوديم كه ناگهان متوجه صداى 

انداختن كليد در درب ورودى خانه شدم؛ به آرامى به پشت 

درب مراجعه و از طريق چشــمى، مرد جوانى را ديدم كه 

در حال امتحان كردن كليدهاى همراه خود جهت گشودن 

درب ورود منزلمان بود؛ به ســرعت در را باز كردم كه اين 
جوان با مشاهده من به طبقات پايين متوارى شد. 

*شناسايى و دستگيرى سارق 

در ادامه رســيدگى به پرونده، كارآگاهان در بررســى افراد 

مرتبط با مجتمع مسكونى اطلاع پيدا كردند كه فرزند 

سازنده ساختمان به نام مصطفى (36 ساله) از مجرمان 

سابقه دارى اســت كه پيش از اين دو بار به اتهام ورود 

به عنف (ســرقت منزل) و تهديد دستگير و روانه زندان 
شده است. 

با تمركز تحقيقات بر روى مصطفى، خانمى كه از چشمى 

در موفق به ديدن سارق شده بود وى را مورد شناسايى 

قرار داد؛ بلافاصله هماهنگى لازم با بازپرس پرونده انجام و 

مصطفى در محل سكونتش دستگير و در بازرسى از منزل 
وى بيش از 25 دسته كليد كشف شد. 

مصطفــى در تحقيقات اوليه صراحتا بــه انجام تمامى 

ســرقت ها از مجتمع مســكونى اعتراف كــرد و گفت: 

در بعضى موارد دســته كليدهايى را كه پشــت درب جا 

مانده برداشــته و پس از چند روز ســرقت خود را انجام 

مى دادم اما در بيشتر سرقت ها، در زمان تحويل ملك به 

مالباختگان يك عدد از كليدهاى ورودى واحدها را براى 

خود برمى داشتم و پس از مدتى، در فرصتى مناسب اقدام 

به سرقت طلاجات و وجوهات نقد داخل منازل مى كردم. 
*شناسايى مالخر

در ادامه رسيدگى به پرونده، خريدار طلاجات مسروقه در 

منطقه نارمك شناسايى، كارآگاهان به مغازه طلافروشى در 

نارمك مراجعه كردند؛ مالك طلافروشى ضمن شناسايى 

متهم صراحتا اعــلام كرد كه مقاديرى طلا و جواهرات را 

از متهم خريدارى نموده اما از مســروقه بودن آن ها اطلاع 
نداشته است. 

مالك طلافروشــى در اظهاراتش بــه كارآگاهان گفت: با 

توجه به اينكه مصطفى و خانواده اش را مى شناســم و او و 

خانواده اش از وضعيت مالى بسيار خوبى برخوردار هستند، 

به هيچ عنوان تصور نمى كردم كه او اقدام به فروش طلا و 
جواهرات مسروقه به من كرده باشد. 

ســرهنگ كارآگاه فخرالدين افراسيابى، رئيس پايگاه 

چهارم پليس آگاهى تهران بــزرگ، با اعلام اين خبر 

گفت: با توجــه به اعترف صريح متهم به انجام تمامى 

سرقت ها از مالباختگان، تحقيقات براى كشف و استرداد 

ساير طلاو جواهرات مسروقه و همچنين شناسايى ديگر 

مالباختگان احتمالى در دستور كار كارآگاهان قرار گرفته 
است.

راز سرقت هاى سريالى مجتمع مسكونى در نگاه هاى دخترجوان

خط قرمز: درگيرى دو برادر در زاوين منجر به قتل مادر اين 
خانواده شد.  سحرگاه ديروز در شهر زاوين از توابع شهرستان 
كلات يك نزاع خانوادگى به مأموران آن شهرستان اعلام شد. 
داستان از اين قرار بود كه، درگيرى بين برادر كوچك(حسين) 
و برادر بزرگ تر به نام محمد رخ داد كه چندى پيش به صورت 
تلفنى مشاجره اى را داشتند و برادر بزرگ تر براى حل شدن 
مشكل از مشهد به زاوين سفر كرده بود. حسين كه گويا اعتياد 
به موادمخدر شيشه داشته اســت، با برادر بزرگترش درگير 
مى شود و دعوا بالا مى گيرد. مادر خانواده كه شدت درگيرى 
را مى بيند براى ميانجيگرى وارد اين درگيرى مى شــود و از 

هر دو مى خواهد كه ماجرا را تمام كنند. در اين بين حسين 
برادر كوچكتر كه خيلــى عصبانى بود با چاقوى همراه خود 
بــه جان مادر و برادرش مى افتد و چنــد ضربه به آن ها زده 
و از محل درگيرى فــرار مى كند. با گزارش موضوع مأموران 
پليس و تيم اورژانــس در محل حضور پيدا مى كنند و مادر 
و پسر به بيمارستان منتقل مى شوند. سرهنگ خليل شفايى 
رئيس پليس شهرستان كلات در خصوص اين درگيرى گفت: 

در اين درگيرى مادر و پســر خانواده از ناحيه كتف و گردن 
مورد اصابت چاقو قرار گرفتند و متاســفانه مادر خانواده كه 
به بيمارستان منتقل شــده بود، جان خود را از دست داد و 
محمد 34 ســاله در وضعيت وخيمى به سر مى برد. رئيس 
پليس شهرســتان كلات در گفت و گو با خبرنگار ما، گفت: 
مادر و پسر 34 ساله اش بر اثر اصابت ضربه چاقو از شهرستان 
كلات به بيمارستانى در مشهد اعزام شدند اما با وجود تلاش 
پزشكان،مادر 56ساله جان باخت و پسر جوانش با مرگ دست 
و پنجه نرم مى كند. پليس در كمتر از دو ساعت متهم به قتل 

را دستگير و تحقيقات از حسين 29ساله ادامه دارد.

قتل مادر در ميانه دعواى دو برادر زاوينى



خط بين الملل

زن باردار به ضرب گلوله
پليس آمريكا كشته شد 

خط قرمز: پليس آمريكا يك زن باردار سياهپوست را در شهر سياتل به ضرب 
گلوله به قتل رســاند.  «چارلينا ليلس» زن سياهپوست اهل سياتل كه مادر 4 
فرزند نيز بوده روز يكشنبه با پليس تماس گرفته و سرقتى را گزارش مى دهد 
اما مأموران پليس بعد از ورود به آپارتمان وى را با اين ادعا كه چاقو در دست 
داشــته در مقابل چشم فرزندانش هدف گلوله قرار مى دهند. اقوام و نزديكان 

اين زن سياهپوست خواستار بررسى عادلانه قتل وى از سوى پليس شده اند.

سيل و رانش زمين 
در شمال شرق هند 19كشته داد 

خط قرمز: بارندگى شديد، سيل و رانش زمين در ايالت هاى شمال شرقى هند 
كه از روز يكشنبه آغاز و همچنان ادامه دارد باعث جان باختن 19 نفر و تخريب 
850 خانه شد.  سازمان مبارزه با بلاياى طبيعى هند روز سه شنبه درگزارشى 
اعلام كرد در بارش شــديد باران در ايالت هــاى «مگالايا» و «ميزورام» 17 نفر 
جان باختند. به گفته يك مقام پليس ايالت آرناچال پرادش در رانش زمين در 

روستاى «چيمپو» اين ايالت يك تن كشته و سه نفر مجروح شدند.
ارتش هند تاكنون 200 نفر را كه در بخش كنمنگ غربى در معرض ســيل 
و رانش زمين قرار گرفته بودند نجات داده اســت. در ايالت آســام نيز - سه 
شنبه - دو نفر براثر جارى شدن سيل جان خود را از دست دادند. مقامات ايالت 
مانيپور نيز اعلام كردند بارندگى شديد در اين ايالت باعث بالا آمدن سطح آب 

رودخانه ها از جمله «براهماپوترا» و به زير آب رفتن تعدادى روستا شده است.

زن انگليسى از بازنشسته ها سرقت مى كرد 
خط قرمز: پليس ولز انگلســتان 
زن ميانســالى را كه از زوج هاى 
بازنشسته سرقت  و  ســالخورده 

مى كرد دستگير كردند. 
متهم « ژاكلين هولوى» 52 ساله 
طعمه هــاى خود را شناســايى 
مى كرد و در فرصت مناســب و 
شبانه هنگامى كه آن ها در خواب 
بودند دزدى اش را انجام مى داد. 

به گزارش پليس ولز، اين زن به عنوان پرستار وارد خانه طعمه هاى خود مى شد 
و پس از جلب اعتماد شبانه پول هايشان را به سرقت مى برد.

«كريگ جونز» دادستان پرونده دراين باره گفت: دوربين هاى مداربسته مستقر 
در منطقه از لحظه خروج اين زن از خانه هايى كه ســرقت كرده اســت فيلم 

گرفته و اين فيلم عليه متهم استفاده خواهد شد.

13
 چهارشنبه  31  خرد     اد      1396

  26  رمضان 1438 21  ژوئن 2017  سال سى ام  شماره 8429  

 خط قرمز: ســاعت 11 صبح را نشان مى داد 
كــه قاتل قوى  هيكل مــرد دلارفروش خيابان 
فردوسى دستبند بر دست در آگاهى حاضر شده 
بود. مرد 36 ساله دو سال گذشته را به زورگيرى 
از دلارفروشان گذرانده و در آخرين سرقتش يك 
نفر را6 فروردين ماه امســال به قتل رسانده و پا 

به فرار گذاشــته بود و با گذشت3 ماه از زمان 
حادثه ســر انجام كارآگاهان اداره دهم پليس 
آگاهى موفق شدند متهم به قتل را در شهرستان 
محمديه قزوين شناسايى و دستگير كنند. متهم 
در بازجويى هاى اوليه بلافاصله به درگيرى منجر 
به قتل مرد دلار فروش اعتراف كرد. وى جزييات 
روز حادثه و همچنين نحوه خريدن اسلحه براى 
انجام زورگيرى هاى سريالى اش را در گفت وگو 

با قدس تشريح كرد.
*از روز حادثه بگو، چه شــد كه مرد دلار 

فروش را به قتل رساندى؟
ششم فروردين ماه امســال دلار فروشى را در 
خيابان فردوســى تهران تحت عنــوان مأمور 
مبارزه با قاچاق ارز سوار بر خودروام كردم و به 
او گفتم كه با توجه به غير قانونى بودن فروش 
دلار در خيابان بايد او را به اداره پليس ببرم. در 
بين راه توقف كردم تا اموال مرد دلار فروش را 
صورتجلسه كنم. از من تقاضاى كارت شناسايى 
كرد به او گفتم اجازه بده تا صورتجلســه تمام 
شود در همين حين متوجه شدم كه او با دست 
راستش چاقويى را از جيبش بيرون آورد. براى 
ممانعت از ايجاد درگيرى اسلحه خود را خارج 
كردم و مرد دلار فروش بيشتر وحشت زده شد، 
در همين حين درگيرى اتفاق افتاد و يك تير به 
بازوى من خورد و چندين تير به سمت مرد دلار 
فروش شــليك شد. البته در درگيرى ها اسلحه 
شليك شد و اين گونه نبود كه من بخواهم وى 
را به قتل برسانم و متاسفانه منجر به مرگ مرد 

دلار فروش شد.
* اسلحه ها را از كجا تهيه كردى؟

اسلحه ها را از كشور عراق تهيه كردم. خرداد ماه 
سال 94 به سليمانيه كشور عراق سفر كردم در 

سليمانيه عراق مغازه هاى سلاح فروشى وجود 
دارد كه مى توانيد از آنجا اسلحه بخريد.

* اين اسلحه ها را چگونه وارد ايران كردى؟
فروشــنده كه به زبان فارسى صحبت مى كرد، 
گفت هر اســلحه اى كه بخواهــم بدون هزينه 
ارســال، در ايران به من تحويل مى دهد و فقط 
مبلغ اســلحه  را دريافت مى كند. يك ماه بعد از 
بازگشــتم از عراق با من تماس گرفتند و پس 
از دريافت يك ميليــون و 800 هزار تومان در 

مجموع دو اسلحه و فشنگ ها به دستم رسيد.
*مرد دلار فروش همان لحظه كشته شد؟

خير، چند روزى را در بيمارستان بسترى بود و 
پس از آن فوت كرد. البته در همان روز درگيرى 
يكى از اسلحه ها از دســت من افتاد و مأموران 
پليــس راهور كــه متوجه درگيرى ما شــدند 
بلافاصله دركنار خودروى من حاضر شــدند و 
يكى از اســلحه ها را از خودروام خارج كردند و 
سپس مرد دلار فروش را از خودرو بيرون بردند.

* در همان روز قتل دستگير شدى؟
خير، من با اســلحه ديگرى كه در دســت داشتم 
مأموران پليس راهــور را تهديد كردم تا بتوانم فرار 
كنم چون وحشت زده بودم و البته يك تير هم به من 
خورده بود. سوييچ خودروى مأموران پليس راهور را 

گرفتم و با ماشين آن ها از محل متوارى شدم.
*پس چگونه دستگير شدى؟

دو ماه و نيم از قتل مرد دلار فروش گذشته بود كه 

غافلگيرانه به منزل من ريختند و مرا دستگير كردند.
* چند فقره سرقت را بدون درگيرى انجام 

دادى؟
4 فقره سرقت را بدون درگيرى با موفقيت انجام 
دادم و در آن موارد اســلحه به همراه نداشتم و 
فقط به واســطه اينكه اين كار (دلار فروشى) از 
لحاظ قانونى خلاف است و افراد دلار فروشى كه 
به سراغ آن ها مى رفتم آماده دستگيرى بودند به 
محض اينكه بى سيم را در دستم مى ديدند اعلام 
مى كردند كه ديگــر اين كار را تكرار نمى كنيم 
و من چيزى را كه همراهشــان بود صورتجلسه 
مى كردم و اين افراد از ماشين پياده مى شدند و 

كار به پايان مى رسيد.
* در مجموع از ســرقت ها چه مقدار پول 

عايدت شد؟
مبالغ بسيار متغير بود چون حدود دو سال بود 
كه اين كار را انجام مى دادم در مجموع شــايد 
طى دو سال گذشته كمتر از 20 ميليون تومان 
از سرقت ها عايد من شده باشد برخى از افرادى 
كه سوار خودروام مى شدند ارز همراه شان نبود و 
فقط ريال داشــتند مثلا در يك فقره از يكى از 
دلار فروش ها 5/4 ميليون تومان پول نقد گرفتم.

* انگيزه ات از سرقت چه بود؟
پدرم مريض بود و اين اتفاق ريشــه در زندگى 
25 ســال گذشته من داشت. كسى نبود كه به 
مشــكلات ما رسيدگى كند و من نمى توانستم 

نسبت به اين موضوع بى تفاوت باشم. وقتى ديدم 
اعضاى خانواده ام در حال از بين رفتن هستند يا 

بايد بى تفاوت مى ماندم يا بايد كارى مى كردم.
* آيا پيش از اين سابقه كيفرى داشتى؟

خير.
* متأهل هستى؟

خير.
* تحصيلاتت چيست؟

فوق ديپلم نرم افزار.
* شغلت در گذشته چه بود؟

من كارهاى متفاوتى را انجام دادم. زمانى كارمند 
بخش خصوصى بودم، مدتى به عنوان ويزيتور و 
بازاريــاب فعاليت كردم و تقريبا هر كارى را كه 

توانسته ام انجام دادم.
* زمانى كــه از دلار فروش ها ســرقت 
مى كردى، فكر نمى كردى كه آن ها هم شايد 

مانند تو مشكلات مالى داشته باشند؟
چرا، من به همه چيز فكر مى كردم اما آن ها افراد 
خلافكار بودند من به خودم اجازه ندادم كه هيچ 
زمان سراغ افراد عادى بروم. من سراغ آدم هايى 
رفتم كه از ديد قانون خودشان خلافكار هستند.

* چه كسى به تو گفته بود دلار فروش ها 
خلافكار هستند؟

در رسانه ها و جرايد اعلام مى شد كه دلار فروشى 
خلاف قانون است، رسانه ها اعلام مى كردند كه 
دلار فروشى باعث اخلال ارزى در كشور مى شود.

گفت و گوى قدس با قاتل مرد دلار فروش

خريد اسلحه اولين قدم به سوى نابودى زندگى من بود

مشــكلات ما رسيدگى كند و من نمى توانستم مشــكلات ما رسيدگى كند و من نمى توانستم دو ماه و نيم از قتل مرد دلار فروش گذشته بود كه دو ماه و نيم از قتل مرد دلار فروش گذشته بود كه 

خط قرمز: جوانى 32 ساله كه با همدستى دخترى 
جوان مرتكب سرقت هاى خيابانى مى شدند به دام 
افتادند. فرمانده انتظامى مشهد با اعلام اين خبر 
گفت: در اجراى مرحله ديگرى از طرح تشــديد 
مبارزه با ســرقت هاى خيابانى در مناطق غربى 
شهر مشهد تيم هاى گشتى كلانترى كاظم آباد 
به سرنخ هايى دست يافتند كه منجر به چهره زنى 
يكى از عاملان اين سرقت ها شد. سرهنگ محمد 
بوستانى افزود: بررسى هاى پليسى حاكى از آن 
بود كه دخترى جوان نيز در بعضى از ســرقت ها 
متهم اصلى پرونده را همراهى مى كند. وى اظهار 
داشــت: تيم دايره آگاهى كلانترى كاظم آباد با 
ردزنى هاى گســترده و كنتــرل و مراقبت هاى 
نامحسوس در اقدامى غافلگيرانه متهم موردنظر 
را سوار بر يك دســتگاه خودروى پرايد سرقتى 

در منطقه كوشك مهدى مشهد دستگير كردند. 
فرمانده انتظامى مشــهد گفت: در بازرسى اوليه 
از خودروى ســوارى 20 عدد باطرى سرقتى و 
تعدادى آچارآلات و مقاديرى مواد مخدر صنعتى 
از نوع كريستال كشف شد. وى تصريح كرد: متهم 
32 ساله كه در برابر شواهد غيرقابل انكار راهى 
جز بيان حقيقت نمى ديد در تحقيقات اوليه به 
ارتكاب 18 فقره ســرقت خودرو اعتراف و اظهار 
داشت در سه روز گذشته هفت فقره سرقت انجام 
داده است. سرهنگ بوستانى بيان داشت: متهم 
در تحقيقات تكميلى وقتى در برابر بازجويى هاى 
پليسى و پرســش در مورد خانم جوانى كه او را 
در تعدادى از سرقت ها همراهى كرده است قرار 
گرفت اعتراف كرد با اين خانم جوان از مدتى قبل 
آشنا شده اند و 25 فقره سرقت وسايل و قطعات 

خودروهاى سوارى در محدوده توس 65 و بلوار 
خيام مشهد انجام داده اند. فرمانده انتظامى مشهد 
خاطرنشان كرد: تحقيقات از متهم اصلى پرونده 
كه سه فقره ســابقه كيفرى و تحمل حبس در 
زندان دارد تا زمان دستگيرى همدست فرارى او 

ادامه دارد.
* دستگيرى كوچولو و همدستش

در همين حال خبر رســيد كه يكى از سارقان 
حرفه اى معروف به كوچولو و همدســتش كه از 

سارقان حرفه اى بودند در مشهد دستگير شدند.
جانشــين فرماندهى انتظامى مشــهد با اعلام 
اين خبر گفت: در پى وقوع چند فقره ســرقت 
خيابانى در محدوده خيابان ســناباد و شــهيد 
كلاهدوز مشــهد پيگيرى موضوع به طور جدى 
در دســتور كار پليس قرار گرفت. سرهنگ على 

اكبر حســين پور افزود: تيم گشتى كلانترى 
سناباد دراجراى اين مأموريت ضربتى، پس از 
كنترل و مراقبت هاى نامحســوس و پيگيرى 
سرنخ هاى موجود دو تن از عاملان اصلى اين 
سرقت ها را سوار بر يك دستگاه خودروى پرايد 
سرقتى هاچ بك در بلوار شهيد كلاهدوز مشهد 
با تيراندازى هوايى دستگير كردند. در بازرسى 
اوليه از اين خودرو يك عدد كلنگ و ديگر لوازم 
كه در ســرقت ها مورد استفاده قرار مى گرفت 

كشف شد. 
وى خاطرنشــان كرد: متهم اصلى پرونده مرد 
51 ســاله اى معروف به كوچولو اســت كه از 
ســارقان حرفه اى ســابقه دار بوده و همدست 

او نيز جوانى 28 ســاله و تبعه خارجى غيرمجاز 
است. سرهنگ حسين پور با اشاره به اين مطلب 

كه دو متهم مرتكب چند فقره سرقت از مغازه ها 
نيز شده اند، گفت: تحقيقات پرونده با دستورات 

تخصصى مقام قضايى ادامه دارد.

پايان دله دزدى هاى يك دختر و پسر 
اكبر حســين پور افزود: تيم گشتى كلانترى 
سناباد دراجراى اين مأموريت ضربتى، پس از 
كنترل و مراقبت هاى نامحســوس و پيگيرى 
سرنخ هاى موجود دو تن از عاملان اصلى اين 
سرقت ها را سوار بر يك دستگاه خودروى پرايد 
سرقتى هاچ بك در بلوار شهيد كلاهدوز مشهد 
با تيراندازى هوايى دستگير كردند. در بازرسى 
اوليه از اين خودرو يك عدد كلنگ و ديگر لوازم 
كه در ســرقت ها مورد استفاده قرار مى گرفت 

وى خاطرنشــان كرد: متهم اصلى پرونده مرد 
 ســاله اى معروف به كوچولو اســت كه از 



در یک» لایو استوری«  شبانه از وسط دوحه

رفیعی آب پاکی را روی دست هواداران پرسپولیس ریخت
 فوتبال  جواد رســتم زاده   آنچه در زیر می خوانید 
مصاحبه اختصاصی با سروش رفیعی نیست. صحبت هایی 
است که او ساعت 1 بامداد دیروز از طریق »لایو استوری« 
اینســتاگرام در یکی از خیابــان های دوحه بــا هواداران 
پرسپولیس در میان گذاشت. این در حالی است که هم زمان 
با پخش این لایو استوری توسط سروش بسیاری از هواداران 
پرسپولیس بیدار بودند و برای او کامنت های عجیب و غریبی 
می گذاشتند. بسیاری مرد شماره هفت پرسپولیس را قسم 
می دادند که از پرسپولیس نرود و بسیاری هم برایش آرزوی 
موفقیت می کردند و بــد و بیراه می گفتند. دو دســتگی 
هواداران در این میان گاهی جذاب تر از حرف های سروش 

رفیعی بود.
رفیعی در حالی تصمیم گرفت بدون واسطه با هواداران حرف 
بزند که روی جلد خیلی از روزنامه ها که زیر چاپ رفته بودند 

خبر از پشیمانی و بازگشت وی به پرسپولیس به چشم 
مــی خــورد. اتفاقــی کــه بــا توجه بــه صحبــت های 
ترکاشوند،مسئول نقل و انتقالات پرسپولیس خیلی دور از 

ذهن به نظر نمی رسید.

*خداحافظی قاطع و صریح
سروش رفیعی در این لایو استوری درباره رفتن از پرسپولیس 
گفت: دوست نداشتم با احساسات، فکر و ذهن هواداران بازی 
شود که متاسفانه طی یکی، دو روز اخیر این اتفاقات افتاد؛ 
انتظار نداشــتم چنین حرف هایی بشنوم چون سعی کردم 

خیلی حرفه ای و با احترام تصمیمم را بگویم.
او ادامه داد: قبل از همه آقای برانکو و باشگاه را در جریان جدا 
شدنم گذاشتم و خیلی صمیمانه از آنها تشکر کردم؛ بعد از 
اینکه تصمیمم را گرفتم در اینستاگرام مطلبی نوشتم تا از 
تماشاگران تشکر داشته باشم؛ نمی گویم خداحافظی چون 
همیشه خودم را جزو پرسپولیسی ها و این خانواده می دانم 
و این ســعادت را هر چند کوتاه داشــتم که در خدمت این 

تیم باشم.
هافبک فصل قبل پرسپولیس با بیان اینکه خاطرات بسیار 
خوب و شیرینی با این تیم دارم، اظهار کرد: غیر از مهربانی 
و لطف از تماشــاگران، مردم عزیز، پیشکســوتان، باشگاه، 
مربیان، دوستان و هم بازیانم ندیدم و مطمئنم خیلی زود به 
پرسپولیس برمی گردم و سعی می کنم این مدت نبودن خود 

را جبران کنم؛ در هر حال یک پرسپولیسی هستم که آرزوی 
موفقیت و سربلندی در هر مقطعی برای تیمم دارم.

او با تاکید بر اینکه هیچ چیز مهم تــر از صداقت نمی بینم، 
گفت: نه اهل بازارگرمی هستم و نه می خواهم با اسم لژیونر 
شدن برای پرسپولیس بازارگرمی داشته باشم؛ پرسپولیس 
آنقدر بزرگتر از این حرف ها است که هیچ وقت من نمی توانم 

چنین کاری انجام دهم.
شماره 7 فصل گذشته پرسپولیس اذعان کرد: خیلی واضح و 
صریح صحبت و خداحافظی کردم و امیدوار هستم آنهایی که 
شرایط من را بهتر می فهمند و درک می کنند بدانند مطمئنا 
خیلی از جوانب را در نظر داشــتم و این تصمیم را گرفتم؛ 
امیدوار هســتم خیلی زود برگردم و در خدمت پرسپولیس 

باشم و در کنار هواداران بمانم.
در عین حال او مصاحبه ای تلویزیونی را هم به هوادارانش 
وعده داد و گفت:  شاید در فرصتی مناسب تر و مصاحبه ای 
تلویزیونی خیلی حرف ها را بزنم اما تماشاگران بدانند همه 
آنها و پرسپولیس را دوســت دارم و با جان و دل به این تیم 
آمدم ولی در این مقطع به خیلی از مسائل فکر کردم و تصمیم 

به جدایی از پرسپولیس گرفتم.
*حمایت برانکو

جالب اینکه در این بین بر خلاف ادعای برخی از رســانه ها 
مبنی بر تاکید برانکو بر برگرداندن سروش مرد کروات هم 
خیلی خونسرد برای این بازیکن آرزوی موفقیت کرد و اعلام 
نمود که از قبل با رفیعی در این مورد حرف زده و موافقتش 
را اعلام کرده اســت» برانکو ایوانکوویچ در این زمینه گفت: 
بله، درست است و ســروش از ماجرای جدایی و حضورش 
در تیم دیگر مرا در جریــان قرار داده بود. بــرای او آرزوی 

موفقیت دارم.«
*الخور قطعی نیست

نکته مهم این است که با وجود دو بار خداحافظی سروش با 
هواداران اما او هنوز نتوانسته قراردادش را با تیم قطری امضا  
کند. با پیگیری ها از وضعیت انتقال رفیعی به باشگاه الخور 
قطر مشخص شد که مذاکرات الخوری ها با رفیعی ادامه دارد 
و قطری ها در تلاش هستند تا انتقال این بازیکن ملی پوش 
کشورمان را نهایی کنند. حســن جمعه المهندی، رئیس 

باشگاه الخور ادامه مذاکرات با سروش رفیعی را تایید کرد.

با وجود مصدومیت و غایب بودن در بازی های 
ابتدای فصل

استقلال با ابراهیمی تمدید کرد
ورزش: امید ابراهیمی فصل گذشته آخرین بازیکنی بود که قرارداد 
خود را با استقلال تمدید کرد اما امسال خیلی زود در جلسه با مدیران 
باشگاه حاضر شد و با تمدید قرارداد رســما در این تیم ماندگار شد. 
سید رضا افتخاری مدیرعامل باشگاه استقلال با اعلام این خبر گفت: 
با درخواست کادرفنی قرارداد امید ابراهیمی بازیکن ملی پوش و اثر 

گذار استقلال و تیم ملی برای یک فصل دیگر تمدید شد.
*غیبت در 10 هفته ابتدایی

خبر تمدیــد قرارداد امیــد ابراهیمی یکی از بهتریــن خبرها  برای 
هواداران تیم در فصل نقل و انتقالات بود اما این بازیکن فصل گذشته 
عضله زیر شکمش مصدوم شد وبا توجه به طول درمانش به احتمال 
فراوان به چند هفتــه ابتدایی فصل نخواهد رســید.در روزهایی که 
منصوریان می خواهد فصل را از ابتدا برای قهرمانی استارت بزند خبر 
دوری چند هفته ای امید ابراهیمی از میادین به دلیل پارگی عضله 
زیر شکم می تواند خبر بدی برای او باشد.البته امید ابراهیمی در این 
سال ها آنقدر بازیکن مفیدی برای اســتقلال بوده است که دوری او 

از میادین هم باعث نشد منصوریان در تمدید قرارداد او تردید کند.
  امید ابراهیمی باید به دلیل مصدومیت از عضله زیر شکم به سرعت تحت 
عمل جراحی قرار گیرد! این جمله کوتاهی بود که دکتر نوروزی خطاب به 
علیرضا منصوریان گفت اما منصوریان اعتقاد دارد هم اکنون نیاز به عمل 
جراحی نیست چون ابراهیمی باید در تمرینات بدنسازی تیم شرکت کند، 
اختلاف میان این دو باعث اختلاف جدی میان کادر فنی و کادر پزشکی 
شده اســت اما از آنجا که امید ابراهیمی دوست ندارد با این مصدومیت 
شانس دعوت شدن به تیم ملی را از دست بدهد به احتمال زیاد سرانجام 
راضی می شود زیر تیغ جراحی برود تا حداقل با از دست دادن هفته های 
ابتدای لیگ هفدهم شانس دعوت دوباره از سوی کارلوس کی روش را 

داشته باشد اتفاقی که مطمئنا به مذاق علی منصوریان خوش نمی آید.

درخشان: اگر طارمی به اروپا برود شاید 
جام جهانی را از دست بدهد

تسنیم: سرمربی پیشین تیم فوتبال پرســپولیس معتقد است که 
مهدی طارمی باید یک فصــل دیگر در این تیم بــازی کند.حمید 
درخشان در مورد بحث جدایی طارمی از پرسپولیس و حضورش در 
یکی از لیگ های اروپایی گفت: معتقدم طارمی باید یک فصل دیگر 
در پرسپولیس بماند. او موقعیت خوبی در رده باشگاهی و ملی دارد و 
از طرفی این شانس را دارد که بتواند بهترین بازیکن سال آسیا شود. 
اگر طارمی به اروپا برود شاید نیمکت نشین شود، چون بازی در فوتبال 
اروپا بسیار سخت است و این موضوع حتی می تواند برای طارمی منجر 

به از دست رفتن فرصت حضور در جام جهانی شود.

عدم رضایت برانکو از ورزشگاه دولن اومورزاکوف
عمان؛ میزبان پرسپولیس- الاهلی

ورزش:  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از امکانات ورزشگاه اصلی 
بیشکک قرقیزستان برای میزبانی تیمش از تیم الاهلی عربستان در 
مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آســیا رضایت ندارد.برانکو 
ایوانکوویچ بعد از تماشــای فیلم و تصاویر مربوط به ورزشگاه دولن 
اومورزاکوف بیشــکک مخالفت خود را از میزبانــی تیمش در این 
ورزشگاه از تیم الاهلی عربســتان اعلام کرده است. به همین دلیل 
مسئولان باشگاه پرسپولیس، مسقط پایتخت عمان را به عنوان محل 

میزبانی خود از الاهلی اعلام کردند.

پیشنهاد خارجی برای بهنام برزای
نود: بهنام برزای مهاجم استقلال برای ادامه فوتبال به خارج از ایران 
خواهد رفت. برزای پیشنهاداتی از  قطر و اســکاندیناوی را دریافت 
کرده و برای مذاکره و گفتگو با این تیم ها به خارج از کشــور خواهد 
رفت. گفتنی است منصوریان تمایل زیادی به حفظ برزای ندارد و این 
بازیکن هم برای جلب رضایت کی روش فوتبالش را در خارج از ایران 

دنبال خواهد کرد. 

مجیدی: اموالم هم در حال توقیف است
فارس: بازیکن فصل گذشته تیم فوتبال اســتقلال، گفت: با رفتار 
آقایان هم در زندگی شــخصی و هم در فوتبالم  ضــرر کردم. میثم 
مجیدی درخصوص اینکه ظاهراً به خاطر مشکل مالیاتی اموال وی 
در حال توقیف است، گفت:بابت ســال اول حضورم در استقلال 76 
میلیون و بابت سالی که گذشــته حدود 50 میلیون به اداره مالیات 
بدهکار هستم. وی افزود: زمانی که از استقلال جدا می شدم قرار بود 
250 میلیون تومان به من بدهند که این اتفاق نیفتاد. چند روز پیش 
به باشگاه رفتم تا صحبت کنم مشکل خروجم با پرداخت مالیات حل 
شود ولی آقای افتخاری با منصوریان جلسه داشت و نتوانستم آنها را 
ببینم. مجیدی در ادامه تاکید کرد: فقط امیدوارم مطالباتم را بدهند تا 

پول اداره مالیات را بدهم تا خانه و زندگی ام را از دست ندهم. 

مهاجری در انتظار جواب قاضی
تسنیم: مهاجری که محمد قاضی را به عنوان جانشین یونس شاکری 
انتخاب کرده منتظر پاسخ  این بازیکن برای پیوستن به تیمش است. 
این در حالی اســت که قاضی رقم زیادی را برای پیوستن به پدیده 
درخواست کرده است. پدیده به دنبال جذب یک مدافع لیگ برتری 
است اما مهاجری هنوز نتوانســته بازیکن مدنظرش را در این پست 
پیدا کند. برخی بازیکنانی هم که مورد تایید او بودند حاضر به بازی 

در تیم مشهدی نشدند. 

ضد حمله

غفوری تمدید کرد تا رضاییان دور شود
ورزش: با درخواســت علیرضا منصوریان سرمربی اســتقلال و اعلام سیدرضا 
افتخاری مدیرعامل باشگاه استقلال وریا غفوری قرارداد خود را به مدت یک فصل 
دیگر با این باشگاه تمدید کرد. گفته می شــد در صورت جذب رامین رضاییان، 
غفوری از استقلال کنار گذاشته می شود که با تمدید قرارداد این بازیکن، می توان 

گفت که احتمالا رضاییان از استقلال خیلی دور شده است.
وریا غفوری و علیرضا منصوریان اخیرا دیداری با هم داشــتند که در این دیدار 
غفوری به منصوریان اطمینان داده که به دنبال جبران فصل گذشته است؛ فصلی 
که برای او موفقیت آمیز نبود. غفوری فصل قبل در بسیاری از مقاطع مصدوم بود 
و نسبت به دریافتی که داشت نتواســت برای استقلال مثمرثمر باشد. خیلی ها 
به زوج او و حیدری به عنوان نقطه قوت استقلال نگاه می کردند که عملا چنین 

اتفاقی نیفتاد.

همه چیز در خصوص اولین تمرین پرسپولیس
ورزش: پرسپولیس دیروز در حالی برای شروع فصل هفدهم فوتبال ایران استارت 
زد که هنوز لیست این تیم تکمیل نشده است. بوژیدار رادوشوویچ، گلر کروات این 
تیم بامداد دیروز به تهران بازگشت و در تمرینات حاضر شد. گادوین منشا، مهاجم 
نیجریه ای و پر سر و صدای سرخپوشان البته با اجازه کادرفنی دیروز غایب بود و 

تا پایان هفته خود را به اردو معرفی می کند. 
علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، حســین ماهینی، محمد انصاری، وحید 
امیری و مهدی طارمی به عنوان بازیکنان ملی پوش پرسپولیس از سوی برانکو با 
مرخصی یک هفته بیشتر نسبت به دیگر بازیکنان مواجه شده اند تا فرصت بیشتری 
برای استراحت داشته باشند.  در تمرین دیروز با توجه به غیبت فرشاد احمدزاده، 

محسن مسلمان را می توان تنهاترین ستاره  سرخپوشان عنوان کرد. 
ایگور پانادیچ، سرتن چوک و کریم باقری در اولین تمرین  این تیم حاضر نبودند. 

بنابر این مارکو به عنوان مربی بدنساز سرخپوشان مرد همه کاره بود.
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   محمد نوازی بازیکن پیشین استقلال رسما به عنوان سرمربی تیم امید این 
باشگاه انتخاب شد.

   امیر قلعه نویی که در تیم ذوب  آهن هم از کمک دستیارانش در تراکتورسازی 
بهره می برد، قرار اســت بیاض پورممی را که در تراکتور با وی کار کرده است هم 

به عنوان مربی بدنساز در کنار خود داشته باشد.
   مصطفی اکرامی که امســال جایی در لیســت لوکا بوناچیچ نداشت با تیم 
گسترش فولاد تسویه حساب کرده و رسماً از جمع آبی های تبریزی جدا شد.گفته 
می شــود تیم دســته اولی خونه به خونه ، مقصد بعدی مدافع فصل گذشته تیم 

گسترش فولاد است.
   محمد داورزنی معاون ورزش قهرمانــی وزارت ورزش درباره هیئت مدیره 
سرخ آبی های پایتخت گفت: دو سه روز آینده هیئت مدیره معرفی می شوند. قرار 

است که هیئت مدیره ترمیم  شود تا باشــگاه ها در فصل نقل و انتقالات به خوبی 
کارشان را انجام دهند.

   مهدی کربلایی مدافع 2۴ ســاله اسبق اســتقلال با عقد قرارداد 2 ساله به 
ملوان پیوست.

   ســایت خبری باشــگاه پانیونیوس یونــان خبر داد که تیــم فوتبال 
پانیونیوس در منطقه کوهستانی کارپنیســی دور جدید تمریناتش را برای 
آمادگی فصل جدید آغاز کرده اســت. مسعود شــجاعی، مهاجم ملی پوش 
کشــورمان و دیگر بازیکنان ملی پوش این تیم با چند روز تاخیر به این اردو 

ملحق خواهند شد.
   مدیر برنامه های کمال کامیابی نیا می گوید این بازیکن ظرف روزهای آینده 

قرارداد خود را با باشگاه پرسپولیس تمدید خواهد کرد.

   تیم های فوتسال نفت الوسط نجف و گاز شمال در فینال لیگ عراق به مصاف 
هم رفتند و در پایان نفت با برتری چهار بر یک برای دومین بار پیاپی و با درخشش 

فرهاد توکلی و قدرت بهادری به مقام قهرمانی رسید.
   پایگاه اینترنتی theage استرالیا نقل می کند: صحبت ها حاکی از آن است 
که کارلوس کی روش بعد از جام جهانی 2018 علاقه مند است تا هدایت تیم   ملی 

فوتبال استرالیا را بر عهده بگیرد. 
   کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بعد از قطعی شدن صعود 
تیم ملی فوتبال ایران به جام جهانی 2018 روســیه، تهران را به مدت یک ماه به 

مقصد پرتغال ترک کرد.
   تکلیف محمد هاشمی بازیکن تیم ملی امید افغانستان که چند روزیست در 
تمرینات سپاهان حاضر شده، تا اول هفته آینده توسط کرانچار مشخص خواهد 

شد. 
   از رشید مظاهری به عنوان گزینه اول پرسپولیسی ها برای جانشینی احتمالی 

بیرانوند در صورت خروج وی از جمع سرخپوشان نام برده می شود.
   مســئولان باشــگاه نفت تهران، از آندره پانادیچ مربی سابق پرسپولیس 
و دراگان اســکوچیچ به عنوان گزینه های خارجی و افشــین پیروانی، حمید 
اســتیلی و منصور ابراهیم زاده را به عنوان گزینه های داخلی برای ســپردن 

هدایت این تیم نام می برند. 
   باشگاه پرسپولیس از روز دوشــنبه برای صدور ویزای بازیکنان و مربیان 
این تیم جهت برپایی اردوی خارج از کشور سرخپوشان در اوکراین اقدام کرد 
و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد شــاگردان برانکو ماننند فصل گذشته راهی این 

کشور خواهند شد. 

قوچان نژاد سومین 
مهاجم برتر اردویژه 

هلند
ورزش: سایت شبکه فاکس  اسپورت 
هلنــد در ارزیابی هــای فنی خود 5 
مهاجم برتر فصــل اخیر اردویژه را با 

انتشار فیلمی معرفی کرد که رضا قوچان نژاد، ملی پوش ایرانی هیرنفین در 
جایگاه سوم قرار گرفت. فاکس اســپورت درباره قوچان نژاد نوشت: گوچی 
همانند دیگر هموطنش، علیرضــا جهانبخش در میــان برترین بازیکنان 
اردویژه هلند قرار دارد. هیچ مهاجمی همانند او مدافعان حریف را به دردسر 
نمی انداخت. یورگن استرپل، ســرمربی هیرنفین همواره می توانست روی 

قوچان نژاد حساب کند. 

یک میلیون یورو برای 
رضایتنامه

 ورزش: در حالی که مسئولان 
باشگاه فنرباغچه چندی پیش 

برای جذب دروازه بان ملی پوش 
تیم پرسپولیس موفق نبودند اما 

مذاکرات جدی مسئولان این باشگاه برای این انتقال کماکان ادامه دارد. 
در همین رابطه قرار است تعدادی از مسئولان این باشگاه امروز به ایران 

بیایند و مذاکرات جدی خود را برای انتقال علیرضا بیرانوند به این باشگاه 
مطرح ترکیه ای انجام دهند.

آن ها حاضر هستند مبلغی در حدود بیش از یک و نیم میلیون یورو برای دریافت 
رضایتنامه بیرانوند پرداخت کنند.
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ورزشـــی

نود :  31خرداد 77 یکی از مهم ترین روزهای تاریخ فوتبال ایران است، روزی که ایران 
موفق شد در یک دیدار بزرگ پیروز شود. در آن روز، همه نگاه ها به تقابل ایران و آمریکا 
در ورزشــگاه ژرلان لیون بود. ایران آن بازی را برد تا تنها بــردش در تاریخ جام جهانی 

ثبت شود.
1۹ سال پس از آن برد ارزشمند بد نیست سرنوشــت 22 بازیکن آن بازی را مرور 
کنیم؛ انتظار می رفت اکثر آنها تبدیل به ســرمربیان درجه یکی شــده باشــند اما 

اینگونه نشد.
احمدرضا عابدزاده : حدود 17 سال است که بازی کردن را کنار گذاشته است. پس از 
آن حادثه وحشتناک سال 1380 او به ورزش بازگشت. در مقاطعی در تیم های مختلفی 
مثل استقلال اهواز، استیل آذین و پرسپولیس مربی دروازه بانها شد. عابدزاده همچنان 
سخت ورزش می کند، او بین ایران و آمریکا در رفت و آمد است و احتمال اینکه بازهم در 

لیگ ایران مربی دروازه بانها شود زیاد شود.
 محمد خاکپور : دو، سه سال پس از جام جهانی 1۹۹8 بازنشسته شد. یک مقطع کوتاه 

در استیل آذین سرمربی بود و یک تجربه تقریبا ناموفق هم در تیم امید ایران داشت. 
 نادر محمدخانی : 16، 17 سالی اســت که دیگر فوتبال بازی نمی کند. او به خارج از 

کشور مهاجرت کرد و فرصت مربی گری برایش مهیا نشد.
جواد زرینچه : نتوانست تبدیل به یک سرمربی مطرح بشود. حدود 15 سال است که 
کفشها را آویخته است. در سابقه اش چند مرتبه سرمربی گری در تیم های لیگ دسته 

اول دیده می شود.
 مهدی پاشازاده : او 10 سال است که بازنشسته شده و در این سالها یک مربی بسیار 

فعال در لیگ دسته یک بوده است. 
مهدی مهدوی کیا : در این چهار، پنج سال با وسواس خاصی در حال آماده شدن برای 
سرمربی گری است. او قصد دارد یک سرمربی بزرگ شود . مهدوی کیا فعلا در تیم های 

پایه هامبورگ مشغول است.
کریم باقری : تمایلی به ســرمربی گری ندارد و در این سالها کمک مربی پرسپولیس 

بوده است.
 حمید استیلی : پس از سالها دستیاری ســرمربی استیل آذین شد. او با استیل آذین، 
شاهین بوشهر، پرسپولیس، راه آهن و ملوان در لیگ برتر سرمربی گری کرده است. دوران 

او در پرسپولیس اصلا موفق نبود.
مهرداد میناوند : کمک مربی خونه به خونه بابل تنها تجربه میناوند در عرصه مربی گری 

است.
علی دایی : دایی در این فصل سرمربی سایپاست. از بین بازیکنان ۹8 او تنها کسی است 

که سرمربی تیم ملی هم شده است.
خداداد عزیزی : حدود 11 سال است دیگر فوتبال بازی نمی کند. در این مدت چند 
باری به سمت سرمربی گری آمد و هدایت تیم هایی مثل سیاه جامگان، ابومسلم، پیام 
مشهد، شهرداری تبریز و اســتقلال اهواز را برعهده گرفت اما او نتوانست یک سرمربی 

باثبات باشد.
علیرضا منصوریان: در این مدت در تیم های پاس همــدان، تیم امید، نفت تهران و 
استقلال سرمربی بوده است. کمک مربی بودن در تیم ملی هم در کارنامه دارد. منصوریان 

یک بازی هم سرمربی تیم ملی بود.

نگاهی به سرنوشت فاتحان آمریکا پس از 1۹ سال
سرمربیان عالی نشدند

تیم با استعداد خوزستانی تغییر رویه داد
فولاد به بازیکنان مصدوم افتخار می کند!

امیر کوشا:  فولاد خوزســتان اگرچه نقل و انتقالات را خیلی دیر استارت زد 
اما شروع خوبی داشت و در همان ابتدا توانســت با چند بازیکن جدید قرارداد 
امضا کند. در این میان، رحیم زهیوی و ایمان مبعلی به نسبت دیگر بازیکنان 
توجه بیشتری به خود جلب کرده بودند. چراکه سیروس پورموسوی سرمربی 
جدید قرمزهای اهوازی و البته علیرضا اژدری زاده مدیرعامل باشــگاه بیش از 
بقیه بازیکنان در مورد این نفرات صحبت کردند و بــه تعریف و تمجید از آنها 

پرداختند. 
مســئله ای که در مورد این بازیکنان وجود دارد و پورموسوی سعی دارد آن را 
مخفی نگه دارد، مصدومیت این بازیکنان اســت. گفته می شود رحیم زهیوی 
مهاجم فصل قبل استقلال خوزســتان و الشــحانیه قطر از مصدومیتی رنج 
می برد که احتمال دارد او را از خیلی از بازی ها دور نگه دارد. زهیوی نیم فصل 
لیگ شــانزدهم دچار مصدومیت از ناحیه مچ پا و کشاله شده بود که با همین 
وضعیت هم به الشــحانیه قطر پیوست. او در الشــحانیه به خاطر این مشکل 
نتوانســت بازی های زیادی انجام دهد تا تیم قطری دیگری به سراغش نرود. 
حتی باشگاه های ایرانی هم از موضوع مطلع شدند و او را از لیست مورد نیاز خود 
خارج کردند. چون می دانستند به خدمت گرفتن این مهاجم با چنین شرایطی 

ریسک بزرگی است .
مبعلی هم در هفته های پایانی لیگ شــانزدهم و در یکــی از تمرینات تیم به 
خاطر اینکه پایش در چمن گیر کرد دچار پارگی رباط صلیبی شد. او به خاطر 
این مصدومیت حتی فینال جام حذفی را از دست داد تا این مسئله خیلی زود 
رسانه ای شود. با رسانه ای شدن پارگی رباط صلیبی مبعلی کاملا مشخص بود 
که دیگر تیمی به ســراغ این بازیکن نمی رود چون او هم سن بالایی دارد و هم 
اینکه با مصدومیت نمی تواند کارایی چندانی داشته باشد. به خاطر همین هم 
خیلی زود خبر خداحافظی مبعلی از فوتبال به گوش رسید که البته او این خبر 

را تکذیب کرد .
بعد از همه این اتفاقات حالا می بینیم ســیروس پورموســوی سرمربی تیم و 
علیرضا اژدری زاده مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان به داشتن این بازیکنان 
افتخار می کننــد و بارها در صحبت هایشــان به تعریف و تمجیــد از نفراتی 
می پردازند که مصدوم هستند. این در حالی است که فولاد خوزستان همیشه 
بازیکنان جوان و مســتعدی به فوتبــال ایران معرفی می کــرد که خیلی زود 
هم خواهان زیادی پیدا می کردند. فولاد خوزســتان با وجود اینکه همیشه از 
تیم های پایه خوب و بومی برخوردار بود حالا تغییر رویه داده و به جای استفاده 
از استعدادهایش، به جذب بازیکنان پا به سن گذاشته و مصدوم افتخار می کند. 
بازیکنانی که قرار است جای نفراتی مثل ساسان انصاری، اسماعیل شریفات و 

یا بختیار رحمانی را پر کنند.

   با وجود اینکه جدایی سروش رفیعی از 
پرسپولیس قطعی شده است این تیم بازیکنی به 
لیست بزرگسالان خود اضافه نخواهد کرد، چرا 

که در حال حاضر 18 بازیکن در لیست بزرگسالان 
پرسپولیس قرار دارند. البته با این احتساب که 

کمال کامیابی نیا در جمع سرخپوشان ماندنی شود. 
این بازیکن فعلًا بر سر مسائل مالی با مسئولان 

باشگاه پرسپولیس اختلاف دارد.

گزارش روز



منصوريان: ووشو بى دفاع ترين ورزش 
است

ايسنا: ملى پوش ووشو بانوان ســطح ليگ چين را بالا دانست و از 
مسئولان كميته ملى المپيك نيز خواست تا جوايز ووشو را هم مثل 

ديگر رشته ها اهدا كنند.
وى گفت: در حال حاضر تيم ما در ليگ چين دوم بودن خود را قطعى 
كرده و براى قهرمانى به ميدان مى رود. حريفى كه در آخرين مرحله 
با آن بازى دارم ورزشكار جوانى است كه انگيزه بالايى دارد و عنوان 
قهرمانى جوانان جهان را در كارنامــه خود دارد اما به نظر من در رده 
بزرگسالان من از او بهتر باشم. به طور كلى بايد بگويم كه هر بازى در 

ليگ چين استرس سه بازى جهانى را دارد.
الهه منصوريــان گفت: در حال حاضر ووشــو ايــران به آمادگى 
تحسين برانگيزى رسيده است و براى مثال مى توانم بگويم كه هر 
گاه سه نماينده بانوان خود را به مســابقه هاى جهانى اعزام كرده 
است، توانسته به سه مدال طلا برســد و اين نشان از سطح بالاى 
ووشو در ايران است اما متاســفانه وقتى به مرحله توزيع مدال ها 
مى رسيم، ووشو بى دفاع ترين ورزش اســت. اميدوارم مسئولان 
كميته ملى المپيك به اين مســئله توجه كنند چون مدال طلا در 
رشته هاى ديگر 80 سكه طلا مى گيرد اما در ووشو 50 سكه طلا 

مى گيرد و اميدوارم اين مشكل برطرف شود.

 مبارزه على اكبرى با  كينگ تيلور در 
MMA مسابقات

 فارس:  مربى نماينده ايران در مســابقات MMA گفت: اميرعلى 
اكبرى خوشبختانه شرايط روحى و روانى خوبى دارد و سوم مرداد ماه 

بايد به مصاف «كينگ تيلور» نماينده آمريكا برود.
 عليرضا استكى  گفت: مرحله جديد مسابقات MMA سوم مردادماه 
به ميزبانى ژاپن برگزار خواهد شد، به همين دليل   على اكبرى تقريباً 
دو هفته اســت كه در كشــور تايلند حضور دارد و تمرينات خود را 
پيگيرى مى كند. قرار است روز جمعه راهى تايلند شوم و يازده روز 
كنار على اكبرى حضور داشته باشم. پس از پايان تمرينات على اكبرى 
در تايلند به تهران بازخواهيم گشــت و ادامه تمريناتمان تا پيش از 

اعزام به ژاپن در تهران خواهد بود.
ان شــاء االله على اكبرى  در مرداد در ژاپن «كينــگ تيلور» حريف 

آمريكايى خود را شكست دهد. 

  مسابقات شمشيربازى قهرمانى آسيا-هنگ كنگ؛
تيم سابر دختران ايران به مقام نهم 

آسيا رسيد
 ورزش: تيم ملى شمشيربازى سابر دختران ايران با پيروزى متوالى 

مقابل هند و سنگاپور به مقام نهم آسيا دست پيدا كرد.
 تيم ملى شمشيربازى ســابر دختران ايران با تركيب كيانا باقرزاده، 
نجمه سازنچيان، پريماه برزگر و فائزه رفيعى به مقام نهمى رقابت هاى 

قهرمانى آسيا دست پيدا كرد.

نقره كاراته وان اسپانيا براى عسگرى
ورزش: بهمن عسگرى در فينال رقابت هاى كاراته وان اسپانيا مغلوب 

حريف فرانسوى شد و مدال نقره را كسب كرد.
 بهمن عسگرى   كه با شكست حريفان خود راهى فينال شده بود، برابر 
لوگان كاستا فرانسوى 8 بر 7 نتيجه را واگذار كرد و مدال نقره پنجمين 

مرحله ليگ جهانى كاراته وان اسپانيا را كسب كرد.

مسكو 
تا جام جهانى فاصله دارد 

دلارام عظيمــى: مســئولان برگــزارى رقابت هــاى جــام 
كنفدراسيون ها معيارهاى عجيب و غريبى در ميزان اهميت چهار 
شهر ميزبانى اين مسابقات انتخاب كرده اند. وقتى در شهر مسكو 
ســراغ فن زون اصلى پايتخت را از مراكز متعدد اطلاع رسانى در 
مورد جام كنفدراســيون ها كه در سراسر شهر (از جمله فرودگاه 
دوموده دووو و بســيارى از ايســتگاه هاى متروى مهم) مستقر 
هســتند، بگيريد با يك جواب قاطع روبرو مى شويد:« در مسكو 
براى جام كنفدراسيون ها فن زون وجود ندارد. بايد تا سال آينده 

براى جام جهانى صبر كنيد» 
سنت پترزبورگ پايتخت شمالى روسيه به عنوان پرچمدار اصلى 
اين مسابقات معرفى شده و ميزبان هر دو بازى افتتاحيه و اختتاميه 
اين رقابت هاســت و به همين دليل امكانات بيشترى دراختيار 

هواداران قرار مى دهد.
 اما هراندازه در متروها و نقاط مختلف اين شهر مراكز اطلاع رسانى 
در مورد جام كنفدراســيون ها محدود هستند، در مسكو خلاف 
اين رويه جريــان دارد. باجه هاى اختصاصى اطلاع رســانى جام 
كنفدراسيون ها را كه درآن هميشه دو يا سه دختر و پسر نوجوان 
روسى نه چندان مســلط به زبان انگليســى حضور دارند و براى 
اطلاع رســانى به هواداران كنجكاو تيم ها از هيچ كوششى دريغ 
نمى كنند را به راحتى مى توان در گوشه كنار شهر تشخيص داد. 
حتى در ايستگاههاى متروى مسكو كه مسيرها و ديگر اطلاعات 
مربوط به خطوط مختلف همه به زبان روسى نوشته شده، راهها 
و مسيرهاى رســيدن به ورزشگاه اســپارتاك كه بازى هاى جام 
كنفدراسيون هاى 2017 در آن برگزار مى شوند و در غرب شهر 
واقع شــده،  با علامت هاى جداگانه روى زمين مشخص شده اند. 
مسكو شهر بسيار زنده اى است كه مسلما هنوز براى ميزبانى جام 
جهانى در سال آينده آماده نيست. اينكه مسئولان برگزارى جام 
جهانى چه تمهيداتى براى سيل عظيم مسافرانى كه سال آينده 
به اين شهر سفر مى كنند، انديشيده اند، مشخص نيست. شايد تا 
يك سال ديگرشرايط به اين شــكل باقى نماند ولى ايجاد تغيير 
درسطحى گسترده دراين فاصله زمانى و براى متروى عظيم اين 
شهر كار ساده اى نيست. آنچه مســلم است درحال حاضر عمده 
توجه مسئولان برگزارى جام جهانى به آماده سازى ورزشگاهها 
اختصاص يافته و تجربه جام كنفدراسيون ها و سيستم حمل و نقل 
رايگان درنظر گرفته شده براى هواداران، به طور حتم نقصى هاى 
موجود فعلى را بيش از پيش بــراى برگزاركنندگان جام جهانى 

2018 مشخص خواهد كرد. 
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دو سهميه بازى هاى 
پارالمپيك زمستانى 

به ايران رسيد
ايسنا:  رئيس انجمن اســكى فدراسيون 
جانبــازان و معلولان از تعلــق گرفتن دو 
سهميه بازى هاى پارالمپيك زمستانى به 

اسكى آلپاين خبر داد.
عيسى ساوه شمشــكى   گفت: پس از برگزارى مســابقات بين المللى اسكى كه سال 
گذشته به ميزبانى كشورمان برگزار شد به يك زن و يك مرد اسكى باز، سهميه بازى هاى 

پارالمپيك زمستانى تعلق گرفت.
وى  گفت: دو سهميه به ايران تعلق گرفته است، اما انتخاب اسكى بازان براساس امتيازاتى 
است كه به دست مى آورند.  فرصت كسب سهميه هاى بيشتر را داريم و تا 30 بهمن ماه 
مى توانيم تعداد سهميه هاى بازى هاى پارالمپيك را در رشته هاى اسكى آلپاين، اسنوبرد 
و اسكى صحرانوردى  افزايش دهيم و در مسابقات بين المللى و آسيايى كه زير نظر كميته 

بين المللى پارالمپيك برگزار مى شود، سهميه هاى بيشترى كسب كنيم. 

درخواست نيما 
عالميان از فدراسيون 

پينگ پنگ
ورزش: پينگ پنگ باز المپيكى ايران 
گفت: از فدراســيون  مى خواهم ما را به 
تورهاى جهانى بيشترى اعزام كند چرا كه 

پتانسيل اين را داريم جزء  بازيكنان خوب جهان قرار بگيريم.
 نيما عالميان گفت: حضور ما در تور هاى جهانى بايد ادامه داشته باشد و من از فدراسيون 
مى خواهم كه من و نوشاد را در سال به غير از اردوهاى خارجى به 10 پرو تور هم اعزام 
كنند. در واقع بازيكنان حرفــه اى  و خوب جهان هم در همين تعداد پرو تور شــركت 

مى كنند.
  اگر مى خواهيم رنكينگ خود را براى المپيك 2020 ارتقا دهيم و از طريق رنكينگ وارد 
المپيك شويم بايد از همين الان برنامه ريزى كنيم و به فكرش باشيم. در اين صورت حتى 

مى توانيم در بخش تيمى هم بازى كنيم.

كولاكوويچ: 
موفقيت هايم را با 

ايران تكرار مى كنم 
فارس: ســرمربى تيم ملى واليبال ايران 
گفت: من با تيم ملى واليبال ايران در ابتداى 
راه هستم. ممكن اســت براى تماشاگران 
ايرانى تحمل اين راه كمى دردناك باشــد، 

اما موفقيت هايم را با ايران تكرار مى كنم.   ايگور كولاكوويچ  گفت: شروع بازى ها بهتر 
از هفته پايانى آن پيش رفت. وى با بيان اينكــه دو نكته براى تيم ايران از اهميت بالايى 
برخوردار است، اظهار داشت: نكته نخســت اينكه الان مى دانيم كه بازيكنانى داريم كه 
مى توانيم روى آن ها حساب باز كنيم. بازيكنان جوانى همچون محمد جواد معنوى نژاد، 
سامان فائزى و فرهاد سال افزون عملكرد بسيار خوبى در اين تورنمنت داشتند. نكته دوم 
اين است كه بازيكنان ايران به جز بازى برابر آمريكا، در همه بازى ها به خوبى جنگيدند 
كه اين موضوع نشان از روحيه بالاى تيمى دارد. پس بايد روحيه جنگندگى را بالاتر برد. 
بدون جنگيدن، پيروزى ميسر نمى شود.موفقيت هايى را كه در گذشته كسب كردم و 

تجاربى كه در گذشته داشته ام را در آينده با تيم ايران تكرار خواهم كرد.

 بررسى  تخلفات فدراسيون تيرو كمان 

داورزنى: قضاوت در مورد كولاكوويچ زود است
ورزش: محمدرضا داورزنــى، معاون ورزش 
قهرمانى وزارت ورزش و سرپرست فدراسيون 
واليبال درباره عملكرد ملى پوشان واليبال در 
ليگ جهانى گفت: با توجه بــه اين كه تغيير 
مربى داشتيم و هم زمان با ليگ جهانى امسال 
تيم هاى اميد و جوانان بايد در قهرمانى جهان 
شــركت مى كردند امكان اين كــه از جوانان 
بيش ترى در تيم بزرگسالان استفاده كنيم را 
نداشتيم. نيروهاى بســيار خوبى در جوانان و 
اميد داريم و به همين دليل در جام ملت هاى 
آســيا به ميزبانى جاكارتا از تيم اميد استفاده 

خواهيم كرد. 
وى افزود: يك مقدار مصدوم داشتيم و از طرفى 
تيم نقص داشت. مشــكل انگيزشى نداشتند. 
واقعيت اين است رقابت با تيمى مثل صربستان، 
آمريكا، روسيه يا لهســتان كه فيزيك بدنى و 
شــرايط بدنى كاملا متفاوتى نسبت به تيم ما 
دارند سخت است. هم چنين ما براساس مصوبه 
و قوانين فدراسيون جهانى كه اعلام كرده بود 
بايد 8 بازيكن المپيكى در ليگ جهانى شركت 

مى داديم.

*براى ارزيابى كولاكوويچ زود است
داورزنى درباره عملكرد سرمربى تيم ملى بيان 
كرد: الان زود اســت كه عملكرد كولاكوويچ 
را ارزيابى كنيم. او هشــت، 9 ســال سرمربى 
صربســتان بوده و تيم فعلى صربســتان را او 
ســاخته اما اين كه انتظار داشته باشيم بعد از 
يك ماه و نيم با تيم مــا نتيجه اى خاص بگيرد 
خلاف واقع است. مردم ما چون نمايش خوب 
واليبــال را ديده اند انتظار بيش تــرى از تيم 
داشــتند ولى اين اتفاق نيفتاد. اما واقعا بچه ها 

زحمت كشيدند. 

*نيروهاى جوان بايد به تيم تزريق شوند
سرپرست فدراســيون واليبال گفت: به نظرم 
شــرايط ديگرى بايــد در تيم حاكم شــود. 
نيروهاى جوان خيلى خوبى داريم كه كادر فنى 
بايد به آن ها اعتماد كند. با تيم جوان و دوم مان 
لهستان را برديم اين شرايط بايد مستمر باشد. 
جوان هاى ديگر به تيم تزريق شوند. جوان هاى 
ما متوسط قد بالاى دو متر دارند كه بايد به تيم 
تزريق شــوند و قطعا مردم ما شاهد عملكرد 

بسيار خوبى از تيم خواهند بود.

*ستاد بازى هاى آسيايى تشكيل مى شود
معاون ورزش قهرمانى وزارت ورزش در پاسخ به 
اين سؤال كه وضعيت براى رشته هاى پرمدال 
در فاصله باقى مانده تا بازى هاى كشــورهاى 
اسلامى چگونه اســت؟ تصريح كرد: مجموعا 
در وزارتخانــه رشــته هاى پايــه و پرمدال را 
رصد مى كنيم. برنامه هاى فدراسيون ها براى 
بازى هاى آسيايى را مى گيريم و آن را كنترل 
خواهيم كرد. ستاد بازى هاى 2018 راه مى افتد 
و به ويژه برنامه براى رشته هايى كه انتظار مدال 

داريم خواهيم داشــت. تمام برنامه ها را رصد 
مى كنيم. فدراســيون ها بايد گزارش بدهند و 
ناظرين ما نيز برنامه ها را زير نظر مى گيرند تا 
همه رشته ها در مسيرى كه فدراسيون تنظيم 
كرده و وزارت برمبنــاى آن حمايت مى كند 
پيش برند. 2018 ايســتگاه اوليه براى هدف 
2020 است كه بايد فدراسيون ها در اين مسير 
باشند. تلاش ما همكارى خيلى خوب و حمايت 
عالى از برنامه ها و كنترل آن هاست. قطعا فارغ 
از آن تفاهم نامه ها با فدراسيون ها به رشته هاى 

پرمدال و پايه توجه ويژه اى خواهيم داشت.
او درباره هيئت مديره سرخ آبى هاى پايتخت 
نيز گفت: دو سه روز آينده هيئت مديره معرفى 
مى شوند. قرار است كه هيئت مديره ترميم  شود 
تا باشــگاه ها در فصل نقل و انتقالات به خوبى 

كارشان را انجام دهند.
داورزنى در پاسخ به اين ســوال كه تغيير در 
رأس باشگاه ها ايجاد مى شــود؟ گفت: تغيير 
در راس باشــگاه برعهده خــود هيئت مديره 
است. فعلا هم كه مجموعه ها كارشان را انجام 

مى دهند.
*تخلفات فدراسيون تيراندازى باكمان را 

بررسى مى كنيم
او در پاسخ به اين ســؤال كه ماجراى تخلفات 
گسترده در فدراســيون تيراندازى با كمان و 
انتخابات اين رشته چيســت؟ گفت: مواردى 
است كه وزارت ورزش آن ها را بررسى مى كند. 
بحث هايى مطرح شــده و رصــد مى كنيم و 
تصميم مى گيريم. تيركمان كارش را مى كند و 
مجمع به موقع برگزار مى شود. موضوع انتخابات 
اين رشته اساسنامه تير و كمان است. اساسنامه 
فعلى تيرانــدازى با كمان مــورد تأييد دولت 
نيست. اين اساســنامه هنوز اصلاح نشده اما 
هماهنگ شده اساســنامه مورد تأييد دولت 
توسط فدراســيون تيرو كمان به فدراسيون 
جهانى برده و تأييد شود و براساس آن انتخابات 

را برگزار كنيم.
داورزنى در پاسخ به اين ســؤال كه ماجراى 
جعل امضاى كريم صفايى و حكم يك ســال 
حبس يك كارمند فدراسيون چيست؟ گفت: 
چيزهايى است كه در گذشته اتفاق افتاده و 
وزارتخانه در حال بررسى است و نتايج آن را 

اعلام مى كند.
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ورزش: جانى اينفانتينو رئيس فيفا كه در روســيه به سر مى برد، 
از ميزان اســتقبال عمومى از ايــن رقابت ها رضايــت دارد. اين 
درحالى است كه چند روز پيش اعلام شده بود خيلى از بليط هاى 
مسابقات جام كنفدراسيون ها فروخته نشده و فيفا به بليط فروشى 
مجدد روى آورده است. اينفانتينو كه در بازى افتتاحيه در سنت 
پترزبورگ درورزشگاه كريستوفسكى اين شهر حضور داشت، جو 
اين استاديوم را فوق العاده خوانده بود. او دوشنبه شب در سوچى، 
شاهد نبرد استراليا و آلمان بود. با اينكه صندلى هاى ورزشگاههاى 
ميزبان جام كنفدراسيون ها در هيچ مسابقه اى هنوز به طور كامل 
پر نشده اند، ولى براى فيفا همين تعداد استقبال هم رضايت بخش و 

شايد فراتر از حد تصور اوليه آن ها بوده است. به خصوص كه كيفيت 
تيم هاى شــركت كننده دراين دوره از رقابت ها با توجه به غيبت 
تيم هاى مطرح چندان بالا نيست و اين رقابت ها، آن طور كه بايد 
و شايد درسطح بين المللى سروصدا نكرده است. براى فيفا همين 
استقبال فعلى كفايت مى كند. اولين بازى اين رقابت ها در سنت 
پترزبورگ حدود 50 هزار نفر را به ورزشــگاه كشانده بود و ديدار 
دوم بين تيم هاى پرتغال و مكزيك در كازان هم با حضور 34 هزار 
تماشاگر برگزار شد. از بازى ســوم در مسكو بين شيلى و كامرون 
هم 33 هزار نفر ديدن كردند و در نهايت بازى آلمان و استراليا در 

سوچى با حضور 28 هزار نفر به پايان رسيد.

واكنش هواداران كامرون به استقبال گرم در 
مسكو

خبرى از نژادپرستى نيست
ورزش:هواداران كامرونى كه براى حمايت از تيم خود در روســيه به 
سر مى برند، از اســتقبال گرمى كه درآنها در مسكو در جريان اولين 
بازى تيمشــان برابر شيلى از آن ها شــده بود، به نوعى متعجب شده 
بودند. در روزهاى پيش از شــروع جام كنفدراسيون ها اخبار زيادى 
در مورد نگرانى هاى موجود در رابطه با قضيه نژادپرســتى در روسيه 

مطرح شده بود.
 ولى كامرونى ها درلحظه خروج از ورزشگاه در گفت وگو با شبكه هاى 
تلويزيونى خارجى  تاكيد كردند كه هيچ مشكلى از اين نظر نداشته و 
مردم روسيه را افراد خيلى خيلى خوبى دانستند. البته انجام يك بازى 
در ورزشــگاه هايى كه دوربين هاى مداربسته لحظه به لحظه در حال 
ثبت تك تك حركات تماشاگران هستند و افراد براى ورود به داخل 
استاديوم با بيشترين كنترل هاى امنيتى روبرو مى شوند، قطعا ملاك 

خوبى براى قضاوت دراين باره نيست.

 FAN ID فيفا
را تائيد نمى كند؟

ورزش: پروژه Fan ID كه روســيه بعد از تجربه اخيــر در المپيك 
سوچى به شدت شــيفته و دلباخته آن شــده و علاوه بر اجراى آن در 
جام كنفدراسيون هاى امســال، به فكر تكرار آن در جام جهانى 2018 
اســت، كاملا مربوط به دولت روســيه بوده و هيچ ربطى به فيفا ندارد. 
معنى دقيق Fan ID اين است كه هيچ هوادارى بدون اينكه اطلاعات 
مربوط به شماره پاسپورت، اطلاعات شخصى و يك تصوير بزرگ او در 
ديتا سنترهاى دولتى ثبت نشده باشد، حق ورود به ورزشگاه را ندارد. 
دولت روسيه مى خواهد بداند چه كسانى روى سكوهاى ورزشگاه هاى 

اين كشور مى نشينند. 
ولى اين موضوع با توجه بــه مزيت هايى كه دراختيار هــواداران قرار 
داده، آشــفتگى ذهنى زيادى هم ايجاد كرده است. براى اينكه اگرچه 
Fan ID نياز افــراد خارجى به دريافت ويزاى روســيه را از بين برده، 
ولى برعكس اين قضيه صادق نيست و افرادى كه اقدام به گرفتن ويزا 
كرده اند، نمى توانند بدون دراختيار داشتن FAN ID به استاديوم هاى 

روسيه راه پيدا كنند.
 اگر شــخصى پيشــتر اقدام به دريافت FAN ID خــود از طريق 
پست نكرده باشد، بايد معطل شــدن درمراكز مخصوص صدور اين 
كارت ها را در روسيه به جان بخرد. در پايتخت يكى ازاين مراكز در 
فرودگاه مســكو و يكى از آن ها در ورزشگاه اوتكريتى آرنا اسپارتاك 
مستقر شده اند كه هردوى آن ها با مركز شــهر فاصله زيادى دارند. 
فيفا چندين بار در سايت خود تائيد كرده كه اين سازمان هيچ گونه 
مســئوليتى درمورد ثبت نام و صدور و اســتفاده از اين كارت هاى 
شناســايى برعهده نمى گيرد و ايــن قضيه صرفا به دولت روســيه 

مربوط مى شود.  

پرتغال پرطرفدارترين 
تيم؟

ورزش: هربــار كــه پرتغالى ها بين 
شهرهاى ميزبان جام كنفدراسيون ها 
جابجا مى شوند، بيش از هر تيم ديگرى 
توجه رســانه هاى خبرى را به سوى 
خود جلــب مى كنند. شــايد حضور 
رونالدو در اين تيم كه ايــن روزها به 
دليل اخبار بسيار زيادى كه كاملا بى 
ربط با تورنمنت فعلى در روســيه، در 
مورد او مطرح هستند، اهميت قهرمان 
سال گذشــته اروپا را دو چندان كرده 
است. پرتغال دوشــنبه عصر به مسكو 
رسيد و با استقبال گسترده هواداران 

در فرودگاه روبرو شد. 
رونالدو پيش از عزيمــت تيم از كازان 
بــه مســكو در توئيتر از ســفر به اين 
شــهر گفته بود و در بدو ورود تيم هم 
براى لحظاتى مشــغول امضا دادن به 
هوادارانش بود. كلا بازار سلفى گرفتن 
در لحظــه ورود پرتغالى ها به مســكو 
داغ داغ بود. اين تيم، امــروز در يكى 
از مهم تريــن بازى هاى ايــن جام به 
مصاف روســيه ميزبان مى شتابد كه 
همان شنبه شــب بعد از اولين بازى 
خود درسنت پترزبورگ، راهى مسكو 

شده بود. 

همه چيز طبق برنامه 
روسيه سربلند 

در آزمون امنيتى 
ورزش: ويتالى موتكو نخست وزير روســيه گفته كه سيستم امنيتى 
برگزارى رقابت هاى جام كنفدراســيون ها در مسكو به بهترين شكل 

ممكن پيش رفته و بسيار موثر بوده است.
 موتكو به اين موضوع اشاره كرد كه از نظر خيلى ها، تدابيرامنيتى اتخاذ 
شده در شهرهاى ميزبان و به خصوص در زمان ورود به استاديوم ها بيش 
از حد اغراق آميز به نظر مى رسند ولى براى آن ها برقرارى نظم بيش از هر 
چيز ديگرى اهميت دارد و عملكرد مسئولان برگزارى به گونه اى بوده 
كه هرنوع مشكل فنى در كوتاه ترين زمان ممكن حل مى شود. تا امروز 
حدود 300 هزار نفر از هواداران با استفاده از ناوگان حمل ونقل رايگان 
كه براى آن ها درنظر گرفته شده، بين شهرها و استاديوم هاى مختلف 

جابجا شده اند.
 براى هواداران تيم هاى شركت كننده، در قطارهاى بين شهرى روسيه 
صندلى هاى مخصوصى درنظر گرفته شــده و تا آخرين لحظه پيش از 

حركت قطار هم اين صندلى براى آن ها رزرو شده باقى مى ماند. 

خالى ماندن صندلى هاى ورزشگاه ها

«اينفانتينو» راضى و خوشحال
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 طبيعت/ عباســعلى سپاهى 
يونسى  چندى پيش برگزيدگان 
دوازدهمين دوره جايزه ملى محيط 
زيســت مورد قدردانى قــرار گرفتند. در بخش 
سازمان هاى مردم نهاد « باربد صفايى» از مؤسسه 
خزنده شناســان پارس به دليــل برگزارى طرح 
آموزش مردمى درباره افعى دماوندى، كارگاه هاى 
مشاركتى و ديگر طرح ها، برنده جايزه ملى محيط 
زيست شــد. به اين بهانه سراغ صفايى رفتيم. او 
دانش آموخته رشــته محيط زيست با گرايش 
زيستگاه ها و تنوع زيستى در مقطع كارشناسى 
ارشد است و رئيس هيئت مديره مؤسسه خزنده 
شناسان پارس. با او درباره نقش مؤسسات مردم 
نهاد در بحث محيط زيست و ديگر مسائل حرف 

زديم كه مى خوانيد.

  از تاريخچه مؤسســه خزنده شناسان 
پارس بگوييد.

 اين مؤسســه به طور رســمى، از سال 1385 
ثبت شــد و همه افراد حاضر در آن دانشجويان 
رشــته محيط زيســت بوديم كه به تشخيص و 
تشويق استاد هوشــنگ ضيايى نويسنده كتاب 
«پســتانداران ايران»، در سال هاى 77 و 78 دور 
هم جمع شــديم تا به طور تخصصى در موضوع 
خزندگان و دوزيستان كار كنيم. البته ما به طور 
كلــى در حوزه حفاظت حيــات وحش فعاليت 

مى كنيم.

  چرا فعاليت مؤسسه بر روى دوزيستان و 
خزندگان متمركز شده است؟

 مشكلى كه ما در سال هاى نه چندان دور داشتيم 
اين بود كه بين گونه هاى جانورى از نظر حفاظتى 
بر اســاس جثه و كاريزماى گونه تصميم گيرى 
مى شد. يعنى نگاه اين بود كه پستانداران بزرگ 
جثه مانند كل و بز، خرس، پلنگ و... اگر حفاظت 
بشود كارى موجه و ارزشمند است در حالى كه 
ما مى ديديم بخش زيادى از گونه هاى در معرض 
خطر انقراض و بوم زاد كشور در رده دوزيستان و 
خزنــدگان قرار دارند و از طرف ديگر براى نمونه 
يك پرنده به آســانى مى تواند با خراب شدن و از 
بين رفتن پناهگاهش به جايــى ديگر برود و يا 
مهاجرت كند، اما دوزيستان و خزندگان به دليل 
وابستگى شديد به زيستگاهشان نياز به حمايت 
دارند، بنابراين تصميم بر اين شــد كه به عنوان 
اولين مؤسسه خزنده شناسى، شروع به كار بكنيم.

  بحث كاريزما را مطرح كرديد ولى گويا 

از نظر شــما تفاوتى بين گونه هاى مختلف 
جانورى نيست؟

 بله؛ نه تنها تفاوتى وجــود ندارد بلكه براى من 
ديدن يك مار يا يك مارمولك هيجان بيشترى از 
ديدن گونه هاى ديگر جانورى دارد. اما براى عموم 
مردم به اين شــكل نيست چون مردم نسبت به 
اين گروه تصوراتى منفى دارند و ما سعى كرديم 
ايــن تصورات منفى را اصــلاح كنيم تا تصورى 

مثبت بر اساس آگاهى شكل بگيرد.

  پــس از نظر اهميت هم دوزيســتان 
و خزنــدگان براى شــما از جايگاه بالايى 

برخوردارند؟
 ببينيد، من تعيين كننده اهميت گونه نيستم، 
در دنيا اتحاديه بين المللى حفاظت از گونه هاى 
گياهى و جانورى بر اساس نظر كارشناسان خبره 
مشخص مى كند كه چه گونه اى اهميت دارد يا 
ندارد و اهميت ها هم بر اين اســاس است كه هر 
آن چه در جهان خلقت داريم بايد حفاظت شود و 

تعادل آن ها براى بقا حفظ شود.

  به زبان شــعر، جهان چون چشم و خط 
و خال و ابروســت/ كه هر چيزى به جاى 

خويش نيكوست ...
 بله! همين طور اســت و ابعاد و جثه جانور مهم 

نيســت، بلكه نقش جانور در طبيعت است كه 
اهميت دارد و وضعيــت حفاظتى جانور معين 
مى كند كه چه گونه هايى بايد در اولويت حفاظت 
باشند و متأسفانه اين را هم بايد يادآور شوم كه 
اطلاعات پايه بســيارى از خزندگان و دوزيستان 
ايران هنوز در فهرست هايى كه وجود دارد به روز 
رسانى نشده است. اين موارد هم از نكات ديگرى 
است كه ما را بر آن داشت تا در اين بخش فعاليت 
كنيم و اين فهرست  ها را در حد توان كارشناسى 

مؤسسه به روز رسانى كنيم.

  از نهادهاى دولتى نبايد اين انتظار را داشت 
كه اين فهرست  ها را به روز رسانى كنند؟

 مــا از دولت ايــن انتظار را نداريــم كه در اين 

بخش وارد شــود اما نهادهايى مثل دانشگاه ها و 
پژوهشكده ها و يا مؤسسات مطالعاتى هستند كه 
بايد طبق هدف و راهبرد خودشان در اين حوزه 
وارد شوند و سازمان محيط زيست مى تواند از اين 
نهادها و مؤسســات و دانشگاه ها حمايت مادى 
و معنوى كند. تهيــه كردن اطلاعات نياز به كار 
ميدانى گسترده و سنگين دارد. بنابراين، هر دو 
وظيفه دارند اما محيط زيســت با توجه به اينكه 
بيشتر يك نهاد اجرايى است، وظيفه دارد كه يك 
محقق و دانشجو را حمايت كند و متأسفانه در اين 

بخش بسيار ضعيف هستيم.

  مؤسسه شما و يا ديگر مؤسسات فعال در 
حوزه محيط زيست تا چه اندازه مى توانند 
در سرنوشــت محيط زيســت تأثيرگذار 

باشند؟
 مسلماً اولين كارى كه همه مؤسسات غيرانتفاعى 
در اين حوزه لازم است انجام دهند بايد اين باشد 
كه به مردم اطلاعات رســانى كننــد و از آن ها 
درباره كارى كه مى خواهند انجام دهند، همراهى 

بخواهند. 
اكنون مشكل ما كمبود آگاهى بخشى به مردم 
است نه كمبود نيروى انسانى و آدم دلسوز. آگاهى 
بخشــى در اين حوزه كارآمدتر از نوشتن نسخه 

هايى با كاركردهاى موقتى است. 

  وقتى از فعاليت هاى مؤسسات مردم نهاد 
حرف مى زنيم، بحث حمايت هاى دولتى از 
فعاليت هاى اين مؤسسات هم پيش مى آيد.

 بله؛ گاهى مشكل را مردم به وجود مى آورند. مثلاً 
درخواست مالچ پاشى براى برطرف شدن مشكل 
ريزگردها از طرف مردم مطرح مى شــود و دولت 

هم مالچ پاشى مى كند. 
در ايــن بين فاجعه زيســت محيطى هم اتفاق 
مى افتد؛ يعنى متوجه مى شويم تمامى موجوداتى 
كه در اين مناطق بوده اند بر اثر اين اتفاق از بين 
رفته اند. من فكر مى كنم برخى مشكلات را مردم 
به وجود مى آورند و وظيفه ما اين اســت كه به 
عنوان يك مؤسسه مردم نهاد زيست محيطى، به 
دنبال حل مشكل باشيم و يا قبل از اين اقدام ها از 
مؤسسات مرتبط كمك گرفته شود كه اين اتفاق 

را شاهد نيستيم. 
يعنــى طرف مشــورت مى تواند يك مؤسســه 
غيرانتفاعى محيط زيستى يا يك دانشگاه باشد. 
بندرت دانشــگاهيان در اين جور مسائل شركت 
داده مى شــوند اما به هيچ عنوان در اين سطح از 
تصميم گيرى ها، ســازمان هاى مردم نهاد طرف 

مشاوره قرار نمى گيرند.

  مؤسسات محيط زيستى مى توانند تعامل 
سازنده اى هم با جوامع محلى داشته باشند. 

در اين بخش چه بايد كرد؟
 جوامع محلى دو نقش را مى توانند ايفا كنند يك 
نقش مكمل اســت و ديگرى نقش راهبرى و در 
هر دو صورت نقش اين افراد مهم اســت چه آن 
جا كه مى توانند نقش راهبرى داشــته باشند و 
چــه در بخش مكمل كه مى توان از دانش بومى 
آن ها استفاده كرد. اساساً نمى توان در مطالعات 
و فعاليت هاى خودمــان در مناطق، از نقش اين 
افراد چشم پوشيد، چون آن ها در منطقه بزرگ 
شده اند و دانســته هايى دارند كه با گذر زمان به 

دست آورده اند.

  و سخن پايانى؟
 ما وزارت ورزش و جوانان را داريم كه پشــتيبان 
ورزشــكاران اســت و مى دانيد ســازوكارهاى 
حمايت هاى حداقلى از ورزشكاران وجود دارد، اما 
جوانانى كه در حوزه هاى مختلف علوم و از جمله 
محيط زيست كار مى كنند وضعيت خوبى ندارند، 
بايــد در اين زمينه به اين پژوهشــگران كمك 
كرد و به آن ها بها داد تا اين بى توجهى ها باعث 
رفتن اين سرمايه ها از عرصه محيط زيست و يا 

جذبشان به كشورهاى ديگر نشود.

گفت وگو با مدير مؤسسه مردم نهاد خزنده شناسان پارس

خزندگان ايران فراموش شده اند

حمايت دولت از كسب و كارهاى سبز

ايرنا: مدير حفاظــت از تالاب هاى ايران با اشــاره به امضاى 
تفاهم نامه همكارى بين ســازمان حفاظت محيط زيســت و 
صندوق كارآفرينى اميد به منظور حمايت مالى از كســب و 
كار هاى سازگار با محيط زيســت گفت: تسهيلات بر اساس مستندات 
معتبر و طرح فنى و اقتصادى ارائه شده پس از تأييد صندوق، با كارمزد 
4 درصد و حداكثر 100ميليون تومان خواهد بود. ابوالفضل آبشت افزود: 
تفاهم نامه توانمندسازى جوامع محلى و توسعه كسب و كارهاى كوچك 
در راســتاى حفاظت از اكوسيستم هاى طبيعى، تالاب هاى حايز اهميت 
بين المللى و داراى برنامه جامع مديريت، بين صندوق كارآفرينى اميد و 
ســازمان محيط زيست در مهر ماه 1395 به امضا رسيد. وى با تأكيد بر 
اينكه مطابق با مفاد تفاهم نامه، محل اجراى اين تفاهم نامه استان هايى از 
كشور هستند كه قابليت ايجاد كسب و كارهاى موضوع تفاهم نامه را به 
تشخيص سازمان داشته باشند، اظهار داشت: همچنين محل تالاب  هاى 
حفاظت و هدفگذارى شده از قبيل درياچه اروميه و تالاب هاى اقمارى آن 
مانند تالاب هاى قورى  گل، قره  قشلاق و سولدوز در استان هاى آذربايجان 
شرقى و غربى، تالاب هاى شادگان در استان خوزستان، تالاب پريشان در 
استان فارس، تالاب زريوار در استان كردستان و... موضوع تفاهم نامه است.

آبشــت تأكيد كــرد: ســهم آورده متقاضى در طرح هــاى موضوع اين 
تفاهم نامه به ميزان تا 20 درصد اســت. علاقه مندان مى توانند طرح هاى 
پيشنهادى خود را تا 15 مرداد 96 با فرمت تعيين شده به نشانى ايميل

 wetland.ciwp@gmail.com ارسال كنند.

سرانجامِ  پرونده «هيركان» 
ايسنا: مديــر كل دفتر حيات وحش و آبزيان آب هاى داخلى 
سازمان حفاظت محيط زيست با تشريح روند رهاسازى حيات 
وحش در طبيعت، گفت: به رغم نظرات متعدد كارشناســان 
درباره مرگ هيركان (پلنگ رهاسازى شده در پارك ملى گلستان)، گزارش 
نهايى دفتر بازرسى سازمان حفاظت محيط زيست براى ما فصل الخطاب 
است. خرازيان مقدم درباره سياست و رويه سازمان حفاظت محيط زيست 
در مقوله رهاسازى گونه هاى حيات وحش گفت: اگر يك جانور وحشى به 
هر دليل از طبيعت گرفته و به سازمان محيط زيست تحويل داده شود، 
پروسه به اين ترتيب است كه اگر گونه، آمادگى رهاسازى و بازگشت به 
طبيعت را داشته باشد، در اسرع وقت دستور بازگشت حيوان به زيستگاه 
اوليه داده مى شــود. وى تأكيد كرد: اگر حيوان به دليل جراحت، قابليت 
رهاسازى نداشته باشد، در مركز نگهدارى حيوانات بعد از تيمار و داشتن 
شرايط لازم به طبيعت برمى گردد و يا اگر پرونده قضايى مفتوح در محاكم 
قضايى داشته باشد بايد منتظر تعيين تكليف قضايى و رفع مشكلات آن 
باشيم و سپس نسبت به آزادسازى حيوان در زيستگاه اوليه اقدام مى كنيم.

وى با اشــاره به وجود كميته بررسى رهاسازى حيات وحش گفت: قصد 
داريم با جلب افراد ذى صــلاح و صاحبنظر در اين كميته، آن را تقويت 
كنيم تا بتوانيم در شرايطى كه يك حيوان شاخص در اسارت نگهدارى 

مى شود در مورد رهاسازى يا نگهدارى آن بهترين تصميم را بگيريم.

خبر
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طبيعت

«ميان رودان» در خطر نابودى
براى جلوگيرى از يك فاجعه بزرگ، امضا كنيم

طبيعت/ امير مهربان: گفته اند 
جنــگ آينده جنگ بر ســر آب 
خواهد بود و ايــن گفته بيراهى 
نيســت. در حال حاضــر هم در 
از جهــان، درگيرى هايى  نقاطى 
ديده مى شــود. درگيرى هايى كه 
گاهــى در جوامــع كوچك مثل 
يك كشــور اتفاق مى افتد. همين 

درگيرى ها در شكل گسترده آن مى تواند بين دو و يا چند كشور باشد. 
آب همين حالا هم دارد به طلايى تبديل مى شود كه مى تواند جايگزين 
نفت باشد و اين نشان از اهميت اين ماده حياتى دارد. اين مختصر را 
براى اين گفتم تا به موضوع پيوستن به كمپين نجات «ميان رودان» 
يا همان دجله و فرات برســيم. براى آن هايى كه اطلاعى درباره اين 
كمپيــن و پويش مردمى ندارند، بايــد گفت كه به دنبال برنامه هاى 
سدســازى كشور تركيه كه مدت هاست به يكى از چالش هاى بزرگ 
زيست محيطى در منطقه تبديل شده است، فعالان محيط  زيست در 
ايران در اعتراض به اين اقدامات خسارت بار براى كشورهاى همسايه و 
از جمله ايران، عراق و سوريه، اقدام به راه اندازى كمپينى تحت عنوان 
نجات «ميان رودان» كرده اند و در قالب اين كمپين نامه اى براى دبير 
كل سازمان ملل تنظيم كرده اند تا در جريان كنفرانس مقابله با پديده 
گرد و غبار - كه تيرماه ســال جارى با حضور دبيركل سازمان ملل و 
وزراى خارجه و محيط زيست 53 كشور در تهران برگزار مى شود - آن 
را به دبير كل برسانند و براى اين منظور از شهروندان ايرانى خواسته اند 

با امضاى اين نامه، جلوى سدسازى در تركيه را بگيرند.
در بخشى از اين نامه آمده است: «جمهورى تركيه در دو دهه گذشته 
سدهاى زيادى در حوضه آناتولى جنوبى و سرچشمه هاى دجله و فرات 
ســاخته اســت كه گنجايش تنها يكى از اين سازه هاى غول آسا يعنى 
ســد آتاتورك روى فرات كه در 1992 آبگيرى شد، به 48ميليارد متر 
مكعب مى رســد. همچنين ساخت سد 10ميليارد مترمكعبى ايلى سو 
روى سرشــاخه هاى دجله از دســامبر 2014 در دســت انجام است. 
ساخت اين ســدها، نظام آب شناختى دو رودخانه بزرگ دجله و فرات 
را بشــدت متأثر و مختل كرده و مى كند و به متروكه شــدن چندين 
ميليون هكتار از اراضى كشاورزى در كشورهاى سوريه و عراق انجاميده 
و بحرانى جدى در پاياب آن ها يعنى هورالعظيم به وجود آورده اســت؛ 
بحرانى كه سبب شده تالاب راهبردى هورالعظيم به بزرگ ترين كانون 
بحرانى ريزگرد در منطقه بدل شود.جوامع بومى و مردم سوريه، عراق و 
ايران، يعنى خاستگاه كهن ترين تمدن هاى جهان چون ايرانى، سورى و 
بين النهرين بشدت از اثرات ويرانگر اين سدها آسيب ديده و مى بينند. ما 
امضاكنندگان زير از سازمان ملل متحد و يونسكو درخواست رسيدگى 
به وضعيت نگران كننده حقابه جوامع بومى مولد در حوضه آبخيز دجله 
و فرات را داريم و خواهان احياى دوباره «ميان رودان» از طريق گشودن 
دريچه هاى سدهاى آناتولى جنوبى (بويژه سد آتاتورك) و جلوگيرى از 
ساخت و آبگيرى سدهاى در دست ساخت (بويژه سد ايلى سو) هستيم».

اين بخشى از نامه اى است كه فعالان محيط زيستى اظهار اميدوارى 
كرده اند كه به امضاى يك ميليون ايرانى برســد. شما هم مى توانيد 
با رفتــن بــه آدرس https://www.change.org به جمع امضا 

كنندگان اين نامه بپيونديد.

براى تشكر از يك هموطن دوستدار محيط زيست
جوجه سارها دعايت مى كنند!

طبيعت/ سپهر يونسى: ما كه بچه بوديم و ساكن روستا، يكى از 
تفريحات در تابســتان و بهار پيدا كردن لانه گنجشك ها و برداشتن 
جوجه هاى آن ها بود. چيزى كه اكنون از پسرم و بچه هاى ديگر انتظار 
ندارم، بلكه حتى عكس آن را انتظار دارم، يعنى پسرم بايد با حيوانات 
و پرندگان مهربان باشد كه شكر خدا اين گونه است. نشان به آن نشان 
كه در روزهاى زمستان او هم پشت پنجره براى ياكريم ها و گنجشك ها 
غذا مى گذارد. حالا زمانه عوض شده است. اگر چه هنوز هم هستند 
بچه هايى كه در دنياى كودكى ندانسته لانه اى را خراب مى كنند و اگر 
چه هنوز هم هستند آدم بزرگ هايى كه يكى از تفريحات آن ها شكار 
مجاز و غيرمجاز است، اما آدم هايى كه پرنده ها و حيوانات و گياهان را 
بسيار دوست دارند و حتى حاضرند براى حفاظت از آن ها هزينه هم 

بكنند زياد پيدا مى شوند. 
مثلاً لانه ســاختن يك  قطعه ســار روى يك لودر، در كارگاه ماسه 
شــويى فردى به نام آقاى نصيرى در شهرســتان پارس آباد موجب 
شد، مديريت اين كارگاه دستور دهد تا زمان بزرگ شدن جوجه هاى 
اين پرنده، از لودر استفاده نشود. خيلى به اين نگاه ها نيازمنديم و  اى 
كاش اين ويديوها هم دست به دست شود چون اين دست به دست 
شدن ها يعنى خبردار شدن آدم هاى بيشترى، يعنى اينكه ديگرانى كه 
با صحنه هاى مشابه روبه رو شوند بدانند مى شود به گونه اى عمل كرد 

كه هم خدا را خوش بيايد و هم خلق خدا را. 
به نظرم هر چه درباره اين گونه رخدادهاى در ظاهر كم اهميت نوشته 
بشود باز هم كم است. فرهنگ سازى به همين صورت شكل مى گيرد. 
يعنى يك نفر يك كار خوب انجام مى دهد، ما به عنوان رسانه درباره 
آن مى نويسيم و ديگرانى تشويق مى شوند كه آن ها هم به اين موارد 
توجه كنند و با فراگير شدن اين گونه اتفاق ها، نوعى رفتار درست در 
جامعه درباره محيط زيســت شكل مى گيرد.  اى كاش مى شد از اين 
هموطن مهربان حضورى تشكر كرد، اما شايد اين نوشته به دستش 
برسد و بداند كه كار خوب ديده مى شود، حتى جايى خيلى دورتر از 

محلى كه مهربانى اتفاق افتاده است.
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